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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Neseniai bandytas nunuodyti Rusijos opozicionierius Aleksejus Na-
valnas gerokai papurtė Rusijos prezidento Vladimiro Putino slaptą
,,skeletų spintą” ir pasauliui viešai pažėrė dalį jos turinio. Šią sa-
vaitęYouTube svetainėje pasirodė dokumentinis filmas – tyrimas apie
V. Putino milžiniškus rūmus – karalystę, ar net valstybę valstybė-
je, pastatytą  ir įrengtą už milijardus, pavogtus iš valstybės. Ir apie
prezidento nusikaltimų bendrininkus – buvusius bendrakursius, ar-
timus draugus, dabar pasakiškai praturtėjusius milijonierius. Šis be-
veik dviejų valandų trukmės filmas-tyrimas per kelias dienas buvo
peržiūrėtas milijonus kartų. Pasaulis laukia: kas bus toliau? Kaip į
šią žinią reaguos Rusijos žmonės?

Pasakojimas apie V. Putino karalystę – 9 psl. 

Daug dešimtmečių Kęstutis
Stančiauskas buvo neatski-
riama amerikietiško muziki-
nio gyvenimo dalis. Kompo-
zitorius, ansamblio ,,Street-
dancer” (1973) įkūrėjas ir va-
dovas, išleidęs daugybę
plokštelių, koncertavęs su to-
kiomis šiuolaikinėmis žvaigž-
dėmis, kaip Jean Luc Ponty,
Chick Corea, Miles Davis ir kt.
Ar galima buvo pagalvoti, kad
kada nors Kęstutis gyvens
ne Amerikoje ir jausis puikiai?

– 7 psl. 

Kol pasaulyje dar nebuvo skiepų nuo COVID-19, visi laukėme, kada
pagaliau bus sukurta ta svarbi vakcina. Kai pagaliau ji buvo sukurta
ir pradėta gaminti, daugeliui iš mūsų dabar neduoda ramybės  klau-
simas: skiepytis nuo to koronaviruso ar nesiskiepyti? ,,Šeštadienio
pokalbių” viešnios, kurios dirba medicinos įstaigose, sako neabejo-
jusios, jog reikia skiepytis. 

Pokalbis apie tai – 3 psl. 

Apie COVID-19 skiepus –
iš pirmų lūpų

Aukso nebūna per daug
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KUN. TOMAS KARANAUSKAS

Kai� šioje� planetoje� pragyveni� ke�lias
dešimtis�metų�ir�apsipranti�su�vi�sais�jos
stebuklais,�imi�niekuo�nebesi�stebėti.�Kas
rytą�saulė�pateka�rytuose�ir�kas�vakarą
nusileidžia�vakaruose.�Ir,�anot�Kohele-
to,�„po�saule�nėra�nie�ko�nauja!”�(Koh�1,
9b).�Nieko�nauja�ir�gyvenime,�kai�jis�nu-
sistovi�vienodu�ritmu.�

Jėzus vaikšto ir žvelgia į žmo nes…
Jis mato Simoną, kurį vėliau pa va-
dins Petru, žvelgia į Joną, tačiau šia-

me žvejyje mato mokinį, kuris sa vo
santykį su Mokytoju išreikš mei lės
kupinais žodžiais. Vėliau Jis, pa žvelgęs
į mirčiai pasmerktą prostitu tę, joje
pamatys ne nusidėjėlę, o mo terį, vertą
atleidimo ir laimės. Lygiai taip pat
galime pasakyti, kad Moky tojas ateina
ir pas mus, žvelgia į širdį ir mūsų šir-
dies žiemoje mato tą tiesos grūdą, ku-
ris gali augti. Jis pastebi vi dinį kilnu-
mą, kurį mes net neįtarėme turį, jau-

čia visa gėrį, kurio dar nepa rodėme.
Viešpaties žvilgsnis tiria, kuria

ir kviečia. „Eikite paskui mane!” –
sa ko Jis apaštalams, o jų asmenyje – ir
mums visiems. Šie Jėzaus žodžiai sa vo-
tiškai nusako viską, kas įvyks toliau,
juose slypi ir pats kelias, ir ke lio nės
priežastis. Keturi Galilėjos ežero žvejai
eina kartu su Jėzumi ne todėl, kad yra
susižavėję Jo skelbiamu mokslu (apie
kurį dar praktiškai nieko ne  žino!), bet
todėl, kad jaučia, jog Jė zumi verta pa-
sitikėti. Mums irgi, kaip apaštalams,
reikia patikimo Die vo, nes mūsų tikė-
jimas įprasminamas kryžiumi: neįti-
kimu (kurį grai kai vadina kvailyste, o
žydai papikti ni mu), tačiau patikimu ir
niekuomet nenuviliančiu ženklu.

Kaip Evangelija, taip ir Dievo Ka-
 ralystė yra pats Jėzus. Dievo Kara lys tėje
jau gyvena tas, kuris atsiliepia į kvie-
timą eiti su Juo. Valtis ir tinklus palikę
žvejai yra Dievo Karalystės pi liečiai. Ly-
giai kaip ir mūsų laikų žmo gus, įsi-
klausantis į Jėzaus žinią ir atsilie-
piantis Jam.

Atsiverskite! Gyvenimo Dievo Ka-
 ralystėje sąlyga yra  – širdies per keiti-
mas, nusigręžimas nuo nuodė mės ir at-
sigręžimas į Dievą. 

Kas yra mano gyvenimo tikslas?
Ko mes visi ieškome, blaškomės, tuš-
 čiai eikvojame save ir kur esame kvie-
 čiami perkeisti savo širdį ir siekius?

Atsivertimas nėra kartą gyveni me
atliekamas veiksmas. Kadangi mums
siūloma dovana – Dievo Kara lystė, Jo
draugystė, santykis su Juo – yra nuo-
lat mus viršijantis dalykas, mums rei-
kia nuolat atsiversti, vis la biau steng-
tis būti pajėgiems tą dova ną priimti. 

Tikėti Evangelija – tai tikėti Jė zu-
mi. Tai nėra vien proto pritarimas, bet
pasitikėjimas Juo, tiek kalbančiu, tiek
tylinčiu. Tikėti reiškia mylėti Jė zų. Ti-
kiu Evangelija, kai klausyda mas ar
skaitydamas ją pasitikiu Jėzu mi, su-
tinku keisti savo gyvenimą pa gal Jo
žodį. Taip man ateina pilnatvės laikas
ir Dievo Karalystės išsipildymas. 

Būkime realistai: dažnas, jei ne pa-
 sakys, tai bent pagalvos: – o kam man

G A N Y T O J O  Ž O D I S

DRAUGAS
(USPS-161000)

THE LITHUANIAN WORLD-WIDE NEWSPAPER

Published on Tuesday, Thursday 
and Saturday 

except legal Holidays, Jan. 2nd, and Dec. 26th by
the Lithu anian Catholic Press Society, 

4545 W. 63rd Str., Chicago, IL 60629-5532. 
Tel.: 773-585-9500. Fax.: 773-585-8284
Periodical class postage paid at Chicago, IL 

and additional mailing offices.
Subscription Rates: $150.00.

GARBėS�PRENUMERATA $250.00
JAV – metams�$150.00 •�1/2�metų�$80.00 •�3�mėn.�$57.00

Pirma�klase�–$340.00 •�kartą�per�savaitę�$240.00
Į Kanadą –metams�$390.00 (USD) •�1/2�metų�$210.00 (USD) •�3�mėn.$110.00 (USD)

Į Lietuvą paprastu paštu – metams�$120.00 •�1/2�metų�$66.00
Internetinė prenumerata – metams $99.00 

TIK ŠEŠTADIEnIO LAIDA
JAV metams�$95.00 •�1/2�metų�$70.00 •�3�mėn.�$48.00

Į Kanadą–metams�$150.00 (USD) •1/2�metų�$120.00 (USD) •�3�mėn.$75.00 (USD)
Į�Lietuvą�– metams�$70.00

Mažindami pašto išlaidas, prenumeratos kvitų nesiunčiame. ,,Draugo” prenumerata yra mokama iš anksto.
Administracija�dirba�kasdien�nuo�9:00�iki�4:30,�šeštadieniais�nedirba.�

Redakcija�dirba�kasdien�nuo�8:00�iki�4:00,�šeštadieniais�nedirba.

Vyriausioji�redaktorė�–�
Ramunė�Lapas

vyr.redaktore@gmail.com

Redaktorė�–�
Virginija�Petrauskienė

Techninis�redaktorius�–
Jonas�Kuprys

Korektorė�–�
Dalia�Sokienė

El.�svetainė�–
Neringa�Smilgytė

Už skelbimų turinį redakcija neatsako. 
Autorių nuomonė nebūtinai sutampa

su leidėjų ir redakcijos nuomone.
Administracija�–

skelbimai@draugas.org.,��administracija@draugas.org
Reklama –�Audronė�Kižytė,�

audreykizys@gmail.com,�630-805-1404

,,Eikite paskui mane”

atsiversti ir vargintis, keisti sa vo gy-
venimą? Man ir taip gerai. At sa kymas
galėtų būti tų žvejų, tapusių Jėzaus mo-
kiniais, istorija. Jie galėjo neatsiliep-
ti į Jėzaus kvietimą ir pasilikti žvejais,
gerais šio amato žinovais. Tik kuriuo
atveju jų gyvenimas jiems patiems at-
rodytų prasmingesnis?. Kai atstumi ne-
išpakuotą dova ną, gali ir nesužinoti,
kas joje buvo...

Laimingų, sveikų ir Dievu pasiti-
 kinčių metų Jums meldžiu.

Pasitinkant naująjį prezi-
dentą Joe Biden, lietuvių
nuotaikos pačios įvairiau-
sios – nuo liūdesio su silpna
vilties liepsnele iki – pra-
gmatiško optimizmo. 

Seimo Užsienio reikalų
komiteto pirmininkas Žygi-
mantas Pavilionis tikina, kad
Joe Biden atėjimas į valdžią at-
veria Lietuvai naujas galimy-
bes. Viena to priežasčių – J. Bi-
den komandoje ne vienas žmo-
gus iš Barack Obama admi-
nistracijos, žinantis mūsų re-
giono problematiką. Kitas as-
pektas – kraujo ryšiai: naujojo JAV valstybės sekretoriaus
Antony Blinken šaknys siekia Balstogę, o įtakingo de-
mokratų senatoriaus Richard Durbin seneliai kilę iš Lie-
tuvos. 

„Durys yra gan plačiai atviros Washingtone, tik rei-
kės pro jas įeiti visais lygiais”, – tikino Ž. Pavilionis. Pa-
sak jo, derinamas Seimo pirmininkės Viktorijos Čmily-
tės-Nielsen bei kitų Baltijos šalių parlamento vadovų vi-
zitas į JAV. 

Ž. Pavilionis svarsto, kad premjerė Ingrida Šimony-
tė kartu su naująja viceprezidente Kamala Harris galė-
tų puoselėti moterų lyderystės politiką, kurią sėkmingai
vystė prezidentė Dalia Grybauskaitė ir tuometinė vals-
tybės sekretorė Hillary Clinton. „Užsienio politikoje lan-
gai atsidaro ir užsidaro. Jeigu jais nepasinaudoji... Būtų
gerai, kad mes tą langą, kuris dabar atsidaro, visapusiš-

Baltieji rūmai turi naują šeimininką.
Ko tikisi lietuviai?

Joe Biden prisiekia kaip 46-asis JAV prezidentas. Šalia – pirmoji ponia Jill Biden. 
EPA�nuotr.

kai išnaudotume”, – apibendrino konservatorius.
Politikas ragina visapusiškai sustiprinti tran-

satlantinį ryšį. ,,Visos ministerijos, visos instituci-
jos, visos partijos turi atrasti savo išėjimus į Was-
hingtoną, – sakė Ž. Pavilionis. – Be to turime pada-
ryti viską, kad visos Europos santykis su Amerika
pagilėtų, …prekybiniai, energetiniai, moksliniai,
akademiniai ryšiai...  Mes turime daryti viską, kad
transatlantinės jėgos Europoje stotų į Amerikos
pusę, o ne bandytų strategiškai izoliuotis nuo Ame-
rikos ir pagilintų santykius su Kinija…” Vienas iš ke-
lių, politiko nuomone, pagalba lietuvių bendruome-
nei, galbūt net grįžimas prie pilietybės išsaugojimo
referendumo klausimo.

Nukelta į 5 psl.

Šiame 
numeryje

Turbūt visi turime pažįstamų,

kurie po kelerių ar daugelio

metų, praleistų užsienyje, su-

grįžo gyventi į Lietuvą. Arba –

tokių, kurie sugrįžo į savo tėvų

ar senelių tėvynę… Sugrįžtanti

Lietuva, idėja, buvusi ne vie-

nos ankstes nės valdžios priori-

tetų viršūnėje, dabar tapo na-

tūralia realybe. Naujasis Sei-

mas ir naujoji Vyriausybė kvie-

čia žengti toliau – siekti, kad

visa ,,nuotolinė Lietuva”, visų

kartų lietuviai, gyvenantys pa-

saulyje, jaustųsi ir taptų viena

tauta, viena globalia Lietuva.

Ramunė Lapas
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Š E Š TA D I E N I O  P O K A L B I A I

Redaktorė�Virginija�Petrauskienė

Rasa Kaminskaitė-Avižienis,
Shirley Ryan AbilityLab darbuotoja: 

Pasiskiepijau sausio pradžioje, gavau pirmąją
(Pfizer bendrovės) vakcinos dozę. Dabar laukiu,
kada praeis nurodytas laikas ir galėsiu pasiskiepy-
ti antrą kartą (skiepas nuo COVID-19 sudarytas iš 2
vakcinos dozių, kurios suleidžiamos 21–28 dienų in-
tervalu – Red.). Mūsų medicinos įstaigoje pirmiau-
siai buvo paskiepyti gydytojai, slaugytojos ir viso li-
gonius aptarnaujančio personalo darbuotojai. Po to,
kai dar liko vakcinos dozių, buvo pasiūlyta pasi-
skiepyti ir kitiems Shirley Ryan AbilityLab dar-
buotojams. Nors esu Žmogiškųjų resursų departa-
mento specialistė, tačiau gavusi pasiūlymą, iš kar-
to sutikau. Aš niekada neabejojau, kad iš dviejų ga-
limybių  – skiepytis, ar ne – rinksiuosi skiepus. Nes
vien jau tas faktas, kad nuo šio viruso Ameriko je
mirė daugiau nei 400 tūkstančių žmo nių – daug sa-
kantis. Mano pažįsta mų ir giminių rate taip pat buvo
tokių – nuo koronaviruso mirė du vyresnio amžiaus
giminaičiai – vyras ir žmona. Todėl kiekvienas tu-
rime saugoti ne tik save, bet ir kitus.

Daug domėjausi skiepais, nemažai ta tema skai-

čiau. Įvertinau rizikos laipsnį, nes pati jau nesu jau-
na, o  dar mano šeimoje yra medikų – dvi dukros ir
žentas. Žinoma, buvo įdomu, koks gali būti šalutinis
vakcinos poveikis organizmui. Man po pirmojo
skiepo kiek paskaudėjo tą ranką, į kurią buvo su-
leista vakcina. Pastebėjau, kad tuo metu buvau
jautresnė šalčiui, bet pačiai temperatūra, kaip reak-
cija į skiepą, nebuvo pakilusi daugiau nei paprastai
būna. Mano viena dukra jau gavo du skiepus. Po pir-
mojo ji taip pat jautė rankos skausmą, o po antrojo
– neįprastą nuovargį. Dabar ji jaučiasi gerai. Nors
mūsų darbovietėje skiepijosi 87 proc. visų darbuo-
tojų, o gydytojų – 89 proc., tačiau neteko girdėti, kad
kuris būtų patyręs kokią labai rimtą organizmo reak-
ciją. Taip, tam tikras procentas darbuotojų nu-
sprendė palaukti, nesiskiepyti. Tikiu, kad gali būti
žmonių, kurių reakcija į skiepą gali būti rimtesnė.
Štai viena mano pažįstama, kuri yra patyrus šalu-
tinį gydytojo prirašytų vaisų poveikį, žadėjo dar pa-
lūkėti. Pažįstu žmonių, kurie yra smarkiai nusista-
tę prieš skiepus, tačiau stengiuosi su jais nedisku-
tuoti, nieko neįrodinėti. Tiesiog tikiu mokslu ir ne-
tikiu sąmokslo teorijomis. Juk kas, jei ne skiepai pa-
saulį išgelbėjo nuo tokių sunkių ligų, kaip raupai, po-
liomielitas ir daugelio kitų. 

Apie COVID-19 skiepus – iš pirmų lūpų

Prasidėjusi�vakcinacija�nuo�COVID-19�kelia�daug�diskusijų�ir�klausimų.�Juk�labai�natūralu,�kad
kiekvienam�iš�mūsų�širdyje�kirba�nerimas:�ar�tikrai�ta�vakcina�suteiks�mano�organizmui�dau-
giau�naudos�nei�žalos?�Kiek�ilgai�ji�veikia,�ar�veiksmingai�saugo�nuo�įvairių�COVID-19�atmai-

nų?�Vieni�iš�mūsų,�pavargę�nuo�pandemijos�apribojimų,�nekantriai�laukia,�kada�galės�pasiskiepy-
ti.�Kiti�linkę�atsargiai�palūkėti�ir�stebėti,�kaip�jaučiasi�tie,�kurie�pirmieji�gavo�skiepus.�

Illinojaus�visuomenės�sveikatos�departamento�internetinėje�svetainėje�(https://www.cdc.gov/co-
ronavirus/2019-ncov/vaccines/index.html)�galima�rasti�atsakymus�į�daugelį�klausimų�apie�vakci-
ną,�skiepus�ir�galimybę�pasiskiepyti.�Šioje�svetainėje�informuojama,�kad�JAV�gyventojų�vakcina-
vimas�yra�suskirstytas�į�etapus.�Pirmiausiai�turėtų�būti�paskiepyti�prioritetinių�grupių�atstovai�–�me-
dicinos�įstaigų�darbuotojai,�65-erių�metų�ribą�peržengę�gyventojai�ir�pensijinio�amžiaus�dar�ne-
sulaukę,� tačiau� rizikos� grupei� priskiriami� žmonės� (kurių� sveikatos� būklė� padidina� COVID-19
komplikacijų�riziką)�bei�tų�profesijų�atstovai,�kuriems�darbe�tenka�turėti�daug�kontaktų�–�parda-
vėjai,�kitų�aptarnavimo�sferų�darbuotojai�ir�t.t.).�Pateiktuose�dokumentuose�teigiama,�kad�vakci-
nacija�yra�savanoriška.

Pirmasis�vakcinacijos�etapas�JAV�(ir�visame�pasaulyje)�jau�prasidėjo�praėjusių�metų�pabaigo-
je.�

,,Draugo”�pašnekovės�–�pirmajam�vakcinavimo�etapui�priskiriamos�grupės�atstovės�–�sako�rim-
tai�įvertinusios�ligos�riziką�ir�todėl�nusprendusios�skiepytis.

Jūratė Kunickaitė,
Advocate Dreyer Medical Group 
šeimos gydytoja:

Mano pacientai dažnai klausia, kada bus galima
pasiskiepyti, kai kurie abejoja ir klausia patarimo,
ar jiems reikėtų skiepytis. Pažįstu ir tokių, kurie
sako, kad tikrai nesiskiepys, bet jų mažuma. Klau-
siantiems mano, kaip gydytojos nuomonės, visada
rekomenduoju skiepytis. Paaiškinu apie galimą or-

ganizmo reakciją. Tačiau tie pojūčiai per kelias die-
nas praeina ir tai yra daug geriau negu užsikrėsti
koronavirusu ir susirgti. Aš dirbantiems žmonėms
patariu, kad jie, jeigu gali, skiepijimosi dieną pasi-
rinktų penktadienį. Tuomet per savaitgalį galėtų
skirti daugiau lai ko poilsiui ir organizmo atgaivai. 

Taip pat patariu, kad geriau skiepytųsi ligoni-
nėje, o ne, pvz., Walgreens. Ypač tas svarbu rizikos
grupės žmonėms, sergantiems chroniškomis ligomis
– diabetu, astma, turintiems padidėjusį kraujospū-
dį ir kt. Tuomet ligoninėje, jeigu jų organizmas kaip
nors netikėtai sureaguotų, būtų suteikta skubi pa-
galba. Taip pat alergiškiems žmonėms reikia turė-
ti su savimi EpiPen (įtaisą su vaistais, skirtais sku-
biai numalšinti alerginę organizmo reakciją). 

Aš pati esu jau pasiskiepijusi. Skiepijomės kar-
tu su vyru Michael Ross, kuris taip pat yra gydyto-
jas. Dabar  jau praėjo dvi savaitės, kaip esame gavę
Pfizer bendrovėje pagamintos vakcinos nuo CO-
VID-19 reikiamą dozę – po du skiepus.  Abiejų
mūsų organizmai pakankamai gerai juos priėmė.
Man kurį laiką jautėsi rankos skausmas, vyrui po
antrojo skiepo paskaudėjo galvą, jis jautė stipresnį
nuovargį. Kiek žinau, panašias organizmo reakcijas
patyrė ir kiti kolegos. Tiesa, teko girdėti, kad viena
gydytoja po antrojo skiepo jautė tokį nuovargį, kad
pramiegojo net 18 valandų. Tokių išskirtinių reak-
cijų, palyginus, yra tikrai nedidelis procentas. Ma-
nau, kad skiepytis tikrai reikia tam, kad greičiau ga-
lėtume grįžti į normalų ir saugų gyvenimą.

Kalbino Virginija Petrauskienė
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Šis�klausimas�nuskambėjo�sausio�21�dieną�surengtoje
virtualioje�Tarptautinio�profesionalų�tinklo�,,Globa-
lios�Lietuvos�lyderiai”�(Global�Lithuanian�Leaders�–
GLL)�surengtoje�diskusijoje.�

Diskusija lietuvių kalba buvo tiesiogiai trans-
liuojama internetu, tad ją galėjo stebėti visame
pasaulyje gyvenantys lietuviai. Pokalbyje, pa-

vadintame  ,,Lietuvos ir diasporos santykis: perei-
name į kitą lygį” dalyvavo LR užsienio reikalų mi-
nistras Gabrielius Landsbergis, ekonomikos ir ino-
vacijų ministrė Aušrinė Armonaitė (į Seimą iš-
rinkta Pasaulio lietuvių rinkimų apygardoje), Seimo
narė Dalia Asanavičiūtė, Čikagos universitetinės li-
goninės intensyvos terapijos skyriaus vedėja Auri-
ka Savickaitė (gydytoja, kuri pandemijos metu su-
rengė medicininių neinvazinių kvėpavimo šalmų tie-
kimą Lietuvai), taip pat GLL atstovės – Aušra Ku-
kelkaitė, Dalia Petkevičienė ir LR Vyriausybės vi-
cekancleris Paulius Lukauskas. Diskusijai vadova-
vo Rimvydas Baltaduonis, Gettysburg College (PA)
profesorius, aktyvus Pasaulio Lietuvių Bendruo-
menės ir profesionalų klubų tinklo JAV narys. 

Pilietybė: ruoštis būsimam referendumui

Forumo metu iškelta įdomių idėjų, išsakyta ak-
tualių minčių, svarbių Lietuvai ir lietuviams visa-
me pasaulyje. Viena iš jų – Lietuvos pilietybės klau-
simas. G. Landsbergis tvirtino, kad Lietuva, kaip tau-
ta, nėra praradusi savo žmonių. Jie tiesiog gyvena vi-
same pasaulyje. O mūsų tautos dalis yra ir tie ket-
virtosios kartos lietuviai. Todėl turime suprasti
save kaip globalią valstybę, kurioje nėra atskirties.
Ministro teigimu, 2019 metų referendumui dėl pi-
lietybės nebuvo tinkamai pasirengta. Todėl dabar jau
laikas pradėti rengtis kitam, 2024 metais vyksiančiam
tautos referendumui. 

Ministras informavo, kad netrukus Užsienio
lietuvių departamentas, kuriam prieš išvykdamas į
naują diplomatinę misiją Airijoje vadovavo Čikagos
lietuviams gerai pažįstamas Marijus Gudynas, grei-
tai bus pervardintas. Jis taps Globalios Lietuvos de-
partamentu. Kas jam vadovaus? Ministras neištarė
būsimo vadovo pavardės, tik paaiškino, jog jį skiriant,
reikia atlikti nemažai formalių atrankos procedūrų.

Nuotolio bendruomenė: kviesti ir dalintis

D. Asanavičiūtė tvirtino: naujasis Seimas dar ne-
ilgai dirba, tačiau naujosios vyriausybės programose
– akivaizdūs žingsniai link Lietuvos, išsibarsčiusios
po visą pasaulį, suvienijimo. Tai ir dėmesys litua-
nistinių mokyklų užsienyje rėmimui, pasirengimas
keisti asmenvardžių rašybą, ir labai svarbus jau nu-
veiktas darbas – vaikų, gyvenančių užsienyje, pilie-
tybės išsaugojimas. 

D. Petkevičienės išsakyta aktuali šiam laikme-
čiui mintis: ,,Mes visi esame  nuotolio bendruome-
nė”. Nors esame labai nutolę vieni nuo kitų – gyve-
name skirtingose pasaulio šalyje, bet kartu esame la-
bai arti, šalia – kai kalbamės, galėdami matyti vie-
ni kitus kompiuterių ekranuose. Juk ir šios diskusijos
dalyvius skyrė Atlanto vandenynas, tačiau tai ne-
trukdė jiems kalbėtis taip, tarsi sėdėtų prie vieno ben-
dro stalo. Antra vertus, Lietuvoje net ir kaimyninė-
je gatvėje gyvenantys kolegos dabar dažniausiai
bendrauja nuotoliniu būdu. 

O prie to ,,stalo” buvo išsakyta ir daugiau min-
čių: reikia sudominti ir pritraukti, pakviesti į Lietuvą
dirbti talentingų pasaulio lietuvių. Tačiau kaip tą pa-
daryti? Kaip palyginti kuklioms valstybės tarnybos
mokamoms algoms konkuruoti su užsienio verslo mo-
kamais atlyginimais? Gal galima tam pasitelkti pri-
vačius fondus? Lietuva neturi laukti vien profesio-
nalų savanoriavimo. Šalis privalo turėti pinigų, kad
galėtų jiems atlyginti už tą darbą. 

,,Mes turime ne tik į Lietuvą pritraukti talentų,
bet ir Lietuvos talentais dalintis su pasauliu”, – sakė
Čikagoje dirbanti gydytoja A.  Savickaitė. Ji pasi-
džiaugė, kad bendraudama su užsienio specialistais

Posėdį pradėjo R. Račkauskienė, pakviesdama V. Sta-
nevičių sukalbėti maldą. Pirmininkė pasidžiaugė,
kad į DF gretas įsijungė nauja narė – pedagogė S.

Radvilienė, kuri sutiko eiti sekretorės pareigas. Taip pat
pranešė, kad dėl darbo įsipareigojimų iš DF narių atsi-
statydino Deimantė Komskienė.

Toliau kalbėjo buvusi ilgametė DF pirm. M. Remienė.
Pasidžiaugusi, kad valdyba yra pilnos sudėties, ji pas-
kaitė specialiai šiam pasėdžiui sukurtą maldelę, kurioje,
kreipdamasi į Viešpatį, išreiškė meilę lietuvybei, tėvynei

2050-ieji: ar Lietuva turės 5 mln. lietuvių?

Diskusijoje�apie�lietuvius�pasaulyje�buvo�išsakyta�mintis,�kad�neturime�koncentruotis�vien�į�teritorinę�Lietuvą,�bet�šir-
dimi�priimti�ir�kitus�tautiečius,�gyvenančius�už�Lietuvos�ribų.��

ir ekspertais mato, jog vis daugiau jų žino apie Lie-
tuvą. Ir ne teoriškai, o todėl, kad šiuos žmones vie-
naip ar kitaip sieja bendri reikalai su mūsų tautie-
čiais. 

Ministrė A. Armonaitė mano, kad iš pasaulio
diasporos ateinančios idėjos yra aukso vertės ir kvie-
tė jomis dalytis. 

Ar bus veiksmai, ar tik kalbos?

Nors kitas diskusijos dalyvis  – P. Lukauskas
savo pasisakymu ,,įžemino” diskusiją, sakydamas,
jog visos valdžios pozityviai kalbėjo apie lietuvių
diasporą. Tačiau svarbu tas idėjas paversti kūnu.

,,Gerai, kad yra virtuali realybė, kad pokalbiai įra-
šomi. Tad po kelerių metų bus galima jų pasiklau-
syti ir sužinoti, ar yra realus proveržis, ar tai, ką kal-
bėjome, nebuvo gražių lozungų rinkinys”, – sakė Vy-
riausybės vicekancleris. 

Kažkas iškėlė įdomų klausimą: ,,Ar 2050 metais
matysime Lietuvą su 5 milijonais lietuvių?”. 

D. Asanavičiūtė mano, kad terminas ,,sugrįžtanti
Lietuva” jau nebe utopija, o realybė – nemažai lie-
tuvių, kurie daugelį metų gyveno emigracijoje,
grįžta gyventi į Lietuvą. 

,,Neturime koncentruotis vien į teritorinę Lie-
tuvą, bet atverti savo širdis ir visiems, gyvenantiems
už Lietuvos ribų”, – kvietė diskusijos dalyviai. 

Sėdi:�R.�Račkauskienė�ir�M.�Remienė.�Stovi�(iš�k.):�S.�Radvilienė,�A.�Sakalaitė,�V.�Stanevičius,�M.�Utz�ir�A.�Norvilas.
Ritos�Rašymienės�nuotr.

Pirmasis 2021 m. Draugo fondo posėdis 

Šaltoką�žiemos�dieną,�sausio�14-ąją,�Draugo
fondo�(DF)�valdybos�nariai�susirinko�į�pirmąjį
2021�m.�posėdį.�Posėdis,�laikantis�pandemijos
taisyklių,�vyko�erdviame�„Draugo”�patalpų�lau-
kiamajame.�Jame�dalyvavo�DF�pirmininkė�Ra-
munė�Račkauskienė,�naria:i�Algis�Norvilas,�Sil-
vija�Radvilienė,�Marija�Remienė,�Aušrelė�Sa-
kalaitė,�Marytė�Utz�ir�,,Draugo”�leidėjų�tarybos
pirmininkas�Vytas�Stanevičius.
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Lietuvai ir „Draugui”. Prašė, kad
Vieš pats šį lietuvišką laikraštį glo-
botų, „kad jis galėtų gyvuoti tiek il-
gai, kiek reikės lietuviams Ameri-
koje”, kad palaikytų „galinčius au-
koti... šiam didžiam reikalui”. „Lai-
mink ir viską, ką mes gauname iš Ta -
vo gerumo ir malonės. Amžiną atilsį
teiki ‘Draugo’ sumanytojams ir orga-
nizatoriams, kurie įsteigė šį laikraštį
prieš 111 metų”, – baigė maldą buvusi
pirmininkė.

M. Remienė įdomiai apžvelgė DF
ir su „Draugu” nueitą savo pačios ke-
lią. O prasidėjo jis dar 1973 m., kada
kun. Viktoras Rimšelis įtraukė ją į
,,Draugo” leidėjų tarybą. Po dviejų de-
šimtmečių tuometinio „Draugo” laik-
raščio leidėjų tarybos pirm. kun. V.
Rimšelis pasiūlė steigti fondą.  Inicia-
tyvos ėmėsi ,,Draugo” leidėjų taryba
su renginių komitetu. 1993 m. M. Re-
mienė išrašė 500 dol. čekį, kurį skyrė
steigiamam fondui.  Ji taip pat kalbino
savo drauges paaukoti po 500 dol.  Pir-
mosios atsiliepė Juozė Ivaškevičienė
(Margaritos Momkienės mama), dr.
Vanda Prunskienė, Birutė Jasaitienė
ir Marija Vaitkienė iš Saint Louis.
Gautus 3,000 dol. ji įteikė ,,Draugo” ad-
ministracijos iždininkui – pasaugoti,
kol susidarys DF valdyba ir turėsime
iždininką. Tuometinis ,,Draugo” lei-
dėjų tarybos pirm. Antanas Razma
pirmuoju DF pirmininku tapti prikal-
bino Bronių Juodelį. DF buvo oficia-
liai inkorporuotas 1993 m. spalio 12
dieną.  B. Juodelis pirmininkavo nuo
1993 iki 2006 metų.  M. Remienė DF
dirba nuo 1997 m.;  B. Juodeliui pasi-
traukus iš pareigų, ji tapo Fondo pir-
mininke. Vienu didžiausių laimėjimų
M. Remienė įvardijo Leopolo von
Braun pakvietimą eiti iždininko pa-
reigas. Jis labai profesionaliai šį darbą
atlieka jau 15 metų. Taip pat pasi-
džiaugta A. Sakalaitės vedama auko-
tojų suvestine. 

Posėdžio dalyviai padėkojo M. Re-
mienei už išsamią DF veiklos ap-
žvalgą. Kitas posėdžio klausimas – pa-
vasario vajus. Visi dalyviai pritarė pa-
vasario vajaus skelbimui. Vajaus ve-
da moji mintis – praėjusių kartų, ku-
rios sielojosi dėl lietuvybės išlaikymo,
pagerbimas. M. Remienės paruošto
kreipinio projekte kviečiama prisi-
minti žmones, kurie per 111 metų įdėjo
daug jėgų, kurie pašventė savo gyve-
nimus, kad lietuvių kultūra būtų iš-
saugota ir pratęsta išeivijoje. ,,Pa-
gerbkime savo tėvelius, mokytojus ir
tuos, kurie turėjo įtakos mūsų gyve-
nime, įamžinkime jų vardus ‘Draugo’
puslapiuose”, – kviečiame vajaus laiš-
kuose. Laiškai bus išsiųsti vasario mė-
nesį.

Nors iždininkas L. von Braun ne-
galėjo dalyvauti posėdyje, jis, kaip
įprasta, raštu pateikė išsamią 2020 m.
finansinę apyskaitą. Viso iš aukų buvo
surinkta 60 tūkst. dol.; „Draugo” laik-
raščiui paramos suteikta 55 tūkst. dol.
Trumpai buvo aptartas paramos
„Drau gui” paskirstymas.  

Pabaigoje ,,Draugo” leidėjų tary-
bos pirm. V. Stanevičius pristatė da-
bar tinę laikraščio padėtį. Jis džiaugė -
si, kad laikraštis sėkmingai perėjo
nuo trijų į dviejų numerių per savaitę
leidybą – tai didelis palengvinimas. Be
to, laikraščio dažnumo sumažinimas
padeda stabilizuoti finansinę padėtį,
nes sumažėjo ne vien leidybos, bet ir
milžiniškos pašto paslaugų išlaidos.
Skaitytojų nusiskundimų dėl naujos
tvarkos nesulaukta. Posėdis baigtas
malda. Dalyviai neskubėjo skirstytis,
toliau aptarinėdami „Draugo” laik-
raščio reikalus.    

DF inf.         

Ko tikisi 
lietuviai?
Atkelta iš 2 psl.

26 metus JAV gyvenantis Laurynas Misevičius tiki ša-
lies ateitimi.

„Iš naujojo prezidento tikimės nuosaikumo, globalios
lyderystės ir taikdario iniciatyvos, – pažymi jis. – Aš as-
meniškai norėčiau, kad kuo greičiau baigtųsi porinki-
minės batalijos, kad šalis sugrįžtų į įprastą gyvenimo rit-
mą, o mes, Amerikoje gyvenantys lietuviai, vėl sutelktu-
me jėgas spręsdami Lietuvai ir mūsų diasporai aktualius
klausimus. Koncentruokimės į tai, kas mus vienija, o ne
kas skiria”.

Ramybės tikisi ir JAV gi-
musi Danelė Vidutis. Su J. Bi-
den atėjimu į valdžią ji sako lau-
kianti „nuobodaus prezidento”
ir tikisi, „kad atsibudus ryte dėl
kvailų pasisakymų iš Baltųjų
rūmų nesuges nuotaika”.

„Laukiame lyderio, kuris
grąžins Amerikos, kaip patiki-
mos šalies, reputaciją, kur ger-
biamos žmonių teisės, kur ša-
lininkai vertinami, kur politi-
niai oponentai nėra mirtini
priešai. Laukiame skaitančio
prezidento, kuris rimtai per-
žiūri savo štabo paruoštą me-
džiagą ir mokosi. Laukiame pa-
trioto prezidento, kuris labiau
pasitiki savo šaltiniais negu
Rusijos žvalgyba.

Laukiame mąstančio pre-
zidento, kuris apgalvoja, ką
sako, ir kalba pilnais sakiniais.
Laukiame užjaučiančio prezidento, o ne mėgdžiojančio.
Laukiame galo tų visų prievartinių nusilenkimų vadui iš
svečių ir patarėjų, kurių pirmi žodžiai vis turėjo būti „ko-
kia didelė garbė jums tarnauti”, „koks nuostabus jūs esa-
te” ir „kokie nepalyginamai didingi yra jūsų pasiekimai”.
Laukiame pirmosios ponios, kuri būtų protinga, kultū-
ringa ir meili. Laukiame pirmosios poros, kuri gerbia vie-
nas kitą”, – savo nuomonę pateikia D. Vidutis.

J. Biden palaikiusi pašnekovė pažymi, kad naujasis
Baltųjų rūmų šeimininkas padėjo Lietuvai siekiant įsto-
ti į NATO, ir vadina jį senu bei patikimu Lietuvos drau-
gu. Ji pažymi, kad lietuvių bendruomenė susiskaldžiusi
atrodo tiems, kurie galvoja, kad visi JAV lietuviai turi bal-
suoti vienodai, ir pabrėžia – įvairios nuomonės niekam ne-
kenkia.

Kita šiapus Atlanto gyvenanti tautietė Jūratė Krokys
į valdžią atėjus naujajam prezidentui tikisi mažiau dramų
ir intrigų. Anot jos, pastarieji 4-eri metai priminė kasdienį
košmarą – ne tik dėl nuolatinių D. Trump dramų, bet ir dėl
abejotinos komandos.

„Nežinau, kiek gerų žmonių išėjo ar buvo atleisti per
jo kadenciją. Na ir sprendimai tiek valstijose, tiek tarp-
tautinėje erdvėje kėlė ne tik gėdą, bet ir pavojų. Pavyzdžiui,
pasišalinimas iš Paryžiaus klimato kaitos susitarimo”, –
sako lietuvė.

J. Krokys tikisi vadovo, kuris šaliai vadovautų rem-
damasis nustatytomis normomis ir teisinės valstybės
principais, neignoruotų ekspertų patarimų. „Aš laukiu pa-
doraus vadovo ir su Bideno patirtimi, laukiu šalies vie-
nijimo, o ne skaldymo”, – komentuoja ji.

Šalies vienijimo svarbą pabrėžia ir Seattle gyvenan-
tis Kęstutis Aukštuolis.

„Dabar jaučiama daug įtampos tarpusavyje. Reikės Bi-
den sunkiai dirbti, suvienyti JAV visuomenę vienoje
realybėje, kad galėtume išspręsti  XXI amžiaus problemas
– klimato kaitą, darbų automatizaciją ir optimizavimą, eko-
nomines galimybes”, – mano lietuvis.

Kitokiomis nuotaikomis inauguraciją pasitiko Phi-
ladelphijoje gyvenanti Daiva Kazlauskas. Ji palaikė D.
Trump ir respublikonų partiją, nes jai nepriimtina de-
mokratų vykdyta neapykanta ir nepagrįstais kaltini-
mais prieš nueinantį prezidentą grįsta kampanija bei nuo-
latinės pastangos prieš jį nuteikti šalies gyventojus. De-
mokratų programas lietuvė įvardija kaip socialistines ir
marksistines. Ji taip pat nepritaria lietuvių bendruo-

menės skirstymuisi į vieno ar kito kandidato rėmėjų or-
ganizacijas ir teigia, jog atviras susipriešinimas prasidėjo
būtent tada, kai pernai pavasarį tarp JAV lietuvių atsirado
J. Biden palaikanti organizacija.

„Trump politikoje naudojo verslininko metodus, kad
išliktum ir laimė tum, dažnas pasirenka veikti agresyviai,
tai buvo matoma jo elgesyje. Prie tokio elgesio žmonės, ku-
rie nesuprato ir nesigilino į jo tikslus ir siekius, nebuvo
pratę. …Jis sukilo prieš biurokratiją JAV, prieš Kinijos įsi-
galėjimą pasaulyje, prieš tai, kad daug šalių pasaulyje nau-
dojosi JAV finansiniais resursais.

Jo dėka JAV siekė svarbiausio ir nepalankaus Rusi-
jai statuso – energetinės nepriklausomybės ir energijos eks-
porto daugiau gaminant JAV. …Taip pat gamybos grąži-
nimo iš viską valdančios Kinijos į JAV, reformų JAV ka-
riuomenėje, sveikatos apsaugos sistemoje, NATO stipri-
nimo, reikalaujant, kad ir kitos narės išleistų daugiau gy-
nybai”, – kalbėjo D. Kazlauskas.

Ji sako didelių lūkesčių su naujuoju šalies vadovu J.
Biden nesiejanti. „Lūkesčiai yra labai maži, nes jis bus la-

bai silpnas prezidentas, dėl amžiaus ir sveikatos būklės ne-
labai galintis eiti JAV prezidento pareigų. Viliuosi, kad J.
Biden ir demokratų partija, ypač tos partijos kairieji, vi-
siškai nesužlugdys JAV ekonomikos ir, pagaliau baigę savo
neapykantos kampaniją, atsižvelgs į Trump valdymo
metų teigiamus pasiekimus ir reformas. Ypač svarbu JAV
ir viso pasaulio saugumui, kad nežlugtų JAV energetinė
nepriklausomybė, kas būtų Rusijai ypač naudinga”, – min-
timis dalijosi JAV lietuvė.

Jai pritarė ir Diana Norkienė, rinkimuose taip pat pa-
laikiusi respublikonų kandidatą. Nuo 1995-ųjų už Atlan-
to gyvenanti lietuvė sako, kad D. Trump sustiprino pasi-
didžiavimą šalimi, ir vadina jį puikiu prezidentu, nors re-
torika ir kišo koją.

„D. Trump sumažino prekybos deficito su Kinija ba-
lansą, stengėsi kuo daugiau sugrąžinti kompanijų į šalį,
daugiau naudoti vietinių išteklių nei pirkti iš Kinijos. Jis
– prezidentas, kuris nesukėlė ir nepradėjo jokio karo. Kai
uždėjo muitus prekių importui, tai amerikietiškos prekės
tapo konkurencingos ir vidaus pramonė labai atsigavo”,
– pažymėjo ji.

JAV lietuvė Elona Vaišnienė tikisi, kad pamiršti su-
sipriešinimą padės noras puoselėti lietuvybę. ,,Lietuviš-
koje erdvėje galima gyventi neužsimenant apie JAV rin-
kimus”, – įsitikinusi ji.

Parengta�pagal�lrt.lt�ir�tv3.lt

Trečiadienio� rytą�prezidentas�D.�Trump� išskrido� iš�Washingto�-
no.

Naujieji�Baltųjų�rūmų�šeimininkai�Joe�ir�Jill�Biden.������������������������������������������������ EPA�nuotraukos
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IŠ ATEITININkŲ GYVENIMO

Redaktorė�Vida�Kuprytė •�El.�paštas:�draugasateitis@gmail.com

Užbėkime�virusui�už�akių,�paremdami�Ateitininkų�šalpos�fondą.�Taip�užtikrinsime�at-
eities�ateitininkų�veiklą�Šiaurės�Amerikoje.

Kazio�Razgaičio�nuotrauka�iš�2012�m.�Jaunųjų�ateitininkų�stovyklos�Dainavoje�

VIDA KUPRYTĖ

Koronavirusas�savo�švinine�pėda�nuspaudė�ateitininki-
jos� veiklos� stabdžių� pedalą.� Padangos� sucypė.� Pasklido
svy�lančios�gumos�kvapas.�Sustoję�sankryžoje�žiopsome�–�ką
daryti?

Ateitininkų veikla reikalauja susibūrimo ir pa-
sistumdymo, ginčų bei draugiškų apkabinimų. Rei-
kalauja susirinkimų, stovyklų, žiemos kursų, studijų
savaitgalių, suvažiavimų ir švenčių. Pandemija visa
tai sustabdė. Tikimės, kad 2021 metais, kada visi bū-
sime paskiepyti, veikla vėl pradės riedėti. Kokiu grei-
čiu, priklausys nuo mūsų visų. 

Nėra abejonės, kad atnaujinti veiklą pareikalaus
pasiaukojančių vadų, vadovų ir jaunimo globėjų, bet
reikės ir finansinės paspirties. Todėl užbėkime vi-
rusui už akių ir dosniai paaukokime Ateitininkų šal-
pos fondui (AŠF). Apskaičiuokime, kiek pinigų su-
taupėme praėjusiais metais, nesiųsdami vaikų į
stovyklas ar patys nevažiuodami. Kodėl tas santau-
pas nepaaukojus Šalpos fondui?

AŠF tikslas

AŠF tikslas yra telkti lėšas remti ateitininkų veik-
lą ir lietuviško jaunimo auklėjimą, lietuvišką spau-
dą ir leidinius bei kultūrinę veiklą. 

AŠF�paremti�projektai

Štai�ką�AŠF�parėmė�per�pastaruosius�20�metų:�

•�Jaunučių,�Moksleivių,�Studentų�ir�Sendraugių�sąjungų
veiklą,�
•�Ateitininkų�stovyklas,�
•�ŠAAT�jubiliejinę�stovyklą�ir�studijų�savaitgalius,�
•�JAV�rytinio�pakraščio�sendraugių�studijų�ir�poilsio�savaites,�
•�Korp!�Giedros�įvairius�projektus,
•�Ateitininkų�namus�Lemonte,�
•�ALRKF�stovyklavietę�Dainavą,�
•�Ateitininkijos�100-mečio�sukakties�jubiliejinį�kongresą,
•�Š.�Amerikos�ateitininkų�konferencijas�(ŠAAK)�2014�m.�ir
2018�m.,�
•�Pasaulio�lietuvių�centrą�Lemonte.

AŠF dosniai remia lietuvišką katalikišką perio-
diką – „Ateities” žurnalą ir ,,Draugo” laikraštį.

Stambiomis�dotacijomis�AŠF�yra�parėmęs�šių�knygų�lei-
dimą:

•�Kun.�Stasio�Ylos��„Ateitininkų�vadovą”�(trečią�papildytą�lai-
dą),
•�Sibiro�maldaknygę��„Marija,�gelbėk�mus!”
•�Adelės�Dirsytės�monografiją,
•�Kun.�Stasio�Ylos�eilėraščių�rinkinį,
•�Kęstučio���Skrupskelio�knygą��„Ateities���draugai.
Ateitininkų�istorija�(iki�1940�m.)”
•�Grasildos�Reinytės�knygą�,,Adelė�Dirsytė”�(Magni-
ficat,�2020�m.).�Knyga,�pritaikyta�jaunesniam�skaity-
tojui,�yra�gausiai�iliustruota�Rūtos�Onos�Čigriejūtės
piešiniais.

Kaip tapti AŠF
nariu?

AŠF nariu
gali tapti kiek-
vienas, kuris
nuoširdžiai re-
mia Fondo pa-
skirtį ir tikslus.
Už kiekvieną 100
dol. auką sutei-
kiamas vienas balsas. 

Nesitenkinkime�vien�naryste

Pagalvokime, kaip Šalpos fondą
paremti didesne auka, įrašykime jį
į savo testamentą (angl. “Ateitis Re-
lief Fund”). Prisijunkime prie šios,
stambiomis aukomis AŠF par-
ėmusių draugijos: dr. Petro I. Jo-
kubkos, kun. Kęstučio Trimako,
prel. dr. Juozo Prunskio, Jono ir
Laimos Šalčių, dr. Kazimiero Rim-
kaus ir Stefos ir dr. Petro Kisielių.

Visi dalyvaukime AŠF
metiniame susirinkime

Metinis susirinkimas vyks
sekmadienį, balandžio 11 d., nuo-
toliniu būdu. Visi Š. Amerikos at-
eitininkai galės be didelių pastan-
gų dalyvauti. Laikas bus praneštas
vėliau.

Būkime aktyvūs

Užveskime ateitininkijos veiklos
variklį, paremdami AŠF. Čekį rašyti:
,,Ateitis  Relief Fund” ir išsiųsti adre-
su: 1380 Castlewood Drive, Lemont,
IL, 60439. Pridėkite pastabą, kad auka
skiriama Šalpos fondui, taip pat pa-
rašykite savo pavardę ir adresą, kad
taryba žinotų, kam padėkoti. Jei tu-
rite klausimų, kreipkitės į valdy-
bos pirmininką Audrių Rušėną el.
paštu:

asfondas@gmail.com. 

Daugiau apie AŠF paskaitykite at-
eitininkų tinklalapyje ateitis.org. 

Užveskime ateitininkijos
veiklos variklį
Pandemijos�metu�tapkime�AŠF�nariais�ir�rėmėjais

Ateitininkų�šalpos�fondo�tarybos
nariai�posėdžiavo�sausio�18�d.�Ap-
tarė�fondo�finansinę�būklę�ir�fondo
narių� metinį� susirinkimą.� Nuo-
traukoje� nuo� viršaus:� valdybos
pirm.�Audrius�Rušėnas,�Vida�Kup-
rytė,�tarybos�pirm.�Petras�V.�Kisie-
lius,� Laima� Aleksienė,� iždininkas
Viktoras� Kaufmanas,� Palmira� Ja-
nušonienė-Westholm,�Audrius�Ku-
bilius,�sekretorė�Dalia�Sadauskienė
ir�Gytis�Mikulionis.

Apskaičiuokime,�kiek�pinigų�su-
taupėme�praėjusiais�metais,�ne-

siųsdami�vaikų�į�stovyklas�ar�patys
nevažiuodami.�Kodėl�tas�santaupas

nepaaukojus�Šalpos�fondui?

Ateitininkų�namų�knygų�klubas�–
dabar�per�,,Zoom”

Ateitininkų namų knygų klubas gyvuoja – dabar galima prisidėti prie diskusijų nuo-
toliniu būdu, per ,,Zoom”. Sausio 26 d.,  antradienį, 7 val. v., (Čikagos laiku) bus diskutuojama
apie knygą ,,The Daughters of Yalta: The Churchills, Roosevelts, and Harrimans: A Story of
Love and War”, autorė – Catherine Grace Katz. Vasario 3 d., trečiadienį,  10 val. r. (Čika-
gos laiku)  bus diskutuojama apie knygą ,,The Sundown Motel", autorė Simone St. James.

Diskusijos vyksta lietuvių kalba. Informaciją  apie klubą ir kaip prisijungti teikia Dai-
nė Quinn el. paštu dainequinn@gmail.com. 
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Kai�pandemijos�uždarytame�Vil�niuje�nusprendžiu�pa-
kalbinti�čia�gy�venti�persikrausčiusį�maestro�Kęstu�tį
Stančiauską,�sužinau,�kad�Vilniuje�jo�nėra.�Kęstutį�ran-
du�pakeliui�iš�Aus�tin,�TX�į�San�Francisco,�CA,�kur�jis�in-
tensyviai�dirba�ties�savo�naujuoju�albumu�su�italų�įra-
šų�studija�AMA�Records.

„Lietuva – tik mano naujas adre sas. Aš pats li-
kau tuo, kuo visuomet bu vau – tarptautinio
lygio muzikantu, kurio neapriboja jokios

sienos”, – apie naują gyvenimo etapą pasakoja žmo-
gus, kurio vienas žodis neapibūdi na. Jis – kompo-
zitorius, atlikėjas, muzikantas, aranžuotojas ir per-
fomansų sudarytojas.

Čikagoje užaugusį Kęstutį Stan čiauską lietuviai
dažniausiai sutikdavo muzikiniuose projektuose
su iš Lietuvos atvykusiais garsiais atlikėjais – And-
riumi Mamontovu, Virgili jumi Noreika ar Gyčiu Pa-
škevičiumi. Kokie atradimai ir nusivylimai lau kia
perkėlus savo daugiau nei penkiasdešimties metų
muzikinę karjerą į Lietuvą?

Kęstutis Stančiauskas: menki nepatogumai Lietuvoje ir platūs vartai į Europą
Gimėte pabėgėlių stovykloje Reinbek, Vokietijoje.

Prieš dvejus metus savo nuolatinius namus Či kagoje iškeitėte
į Vilnių. Kokios ga limybės laukė Jūsų, patyrusio mu zikanto,
Lietuvoje?

Bet kurioje naujoje vietoje reikia laiko supras-
ti, kuo gyvena vietiniai žmonės. Daug kas čia yra da-
roma ki taip, nei Amerikoje. Atvykęs ieškojau, į ką
man geriausiai įsijungti, susisiekiau su Amsterda-
mo radijo stotimi „The Jazz Syndicate”, jie su tiko gro-
ti mano kūrinius. Netrukus ma no muziką išgirdo
klausytojai Anglijoje ir Pietų Afrikoje, vienas iš jų
supažindino su italų įrašų studija „AMA Records”.
Ir štai – jau gimsta naujas tarptautinis darbas pa-
vadini mu „Kęstutis Stančiauskas ir Amor Fati”, ku-
riame gros Lietuvos kamerinis orkestras. O muziką
orkestrui aranžuos mano bendražygis Gedimi nas Zu-
jus. Ieškojau multikultūrinių sąskambių, tad į pro-
jektą pasikviečiau muzikantų iš Brazilijos, Egipto ir
Čikagos. Viską sujungiau čia, Vilniu je. Manau, kad
tai tik visų galimybių pradžia. 

Tad Lietuva nėra tik maža mūsų protėvių žemė.
Man, turinčiam uni kalią galimybę būti dviejų šalių
(JAV ir Lietuvos) piliečiu, tai tapo vartais į Europą. 

Ar dažnai koncertuojate? 
Koncertai nebuvo mano tikslas Lietuvoje. Bet

kartais pagroju su Aleksandro Duniaus ansambliu,
esa me koncertavę Pažaislio muzikos festivalyje ir Lin-
kuvos džiazo festivalyje. Karantinas šiemet apkarpė
mūsų koncertinius planus.

Esate plataus žanro muzikantas su multikultūrinėmis
pažiūro mis, tačiau dažnai esate pristato mas kaip džiazo mu-
zikantas. Ar Jums limpa šis apibūdinimas? 

Sveiki. Kaip sekasi?

K.�Stančiauskas:�Muzikanto�gyvenimo�sienos�neriboja.
Sandros�Ščedrinos�nuotr.Šeima�laiminga�Lietuvoje.�Gailė�ir�Kęstutis�su�vaikais�–�Ąžuolu,�Arija�ir�Akmėja.�����������������������Iš�,,Mano�Vaikas”�fotosesijos

Šiame�naujame�„Draugo”�skyrelyje�Renata�Gai-
dienė�pasakoja,�kaip�susiklostė�JAV�gyvenusių�ir
dirbusių�lietuvių�tolimesnis�gyvenimas.�Renata
–�vilnietė.�Kartu�su�vyru�diplomatu�Dariumi�Gai-
džiu�gyveno�New�Yorke,�Londone,�Sofijoje,�o�pa-
staraisiais�me�tais�–�Los�Angeles.�Pirmąjį�pokalbį
–�su�buvusiu�Lietuvos�generaliniu�konsulu�Čika-
goje� Arvydu� Daunoravičiu�mi� –� spausdinome
sausio�7�d.�numeryje.

Niekuomet nemėgau apsiriboti vienu muzikos
žanru, o ypač žodžiu „džiazas”. Sakau, kad aš kuriu,
komponuoju „muziką”, kuri apima nuo roko iki bliu-
zo. Lietuvoje yra įprasta manyti, kad abstraktinė mu-
zika yra aukščiausias meninis lygis, tačiau aš taip ne-
manau. Esu užaugęs Ameri koje, bliuzo ir džiazo tė-
vynėje, ir jau čiu, kas yra tikra. Visai kitaip džiazą su-
pranta Europoje, Japonijoje ar Lie tuvoje. Nesvarbu
kur gyventų, žmo nės interpretuoja muziką pagal savo
kultūrą. 

Lietuva turi labai daug talentin gų muzikantų, at-
likėjų ir kompozito rių. Dar pirmaisiais Nepriklau-
somy bės metais, kai Čikagoje lankėsi Ve ronika Pa-
vilionienė, kalbėjomės apie unikalius dalykus, ku-
riuos pasauliui gali pasiūlyti Lietuva. 

Lietuvos  muzikantams nėra lengva prasiveržti į tarp-
tautinius platinimo tinklus. Tačiau ar įma no ma muzikan-
tams Lietuvoje gy venti iš muzikos?

Pradėkim nuo to, kad čia, Euro po je, yra žymiai
labiau vertinama kul tūra. Lietuvoje žmonės pažįsta
ki tų Europos šalių ir pasaulio atlikėjus ir eina į jų kon-
certus – nesvarbu, ar jie pasaulinės žvaigždės, ar tik
pra de dantys muzikantai. Šiuo atžvilgiu Amerika
tapo labai ribota, o muzikos industrija labai komer-
cializuota. Tos muzikos verslo galimybės, kurias tu-
rėjau 1971 metais, kai Bostone leidau savo pirmąją vi-
nilinę plokštelę, labai pasikeitė. 

Nukelta į 13 psl.

Svečiuose�pas�sūnų�Ramūną�Los�Angeles.�Kęstutis�džiau-
giasi�anūkėle.�������������������������������������Asmeninio�albumo�nuotr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA

Antros bangos pikas praėjo, bet atsipalaiduoti anksti 
Menininkai reikalauja 
P. Gražulį pašalinti iš Kultūros komiteto

Vilnius (BNS) – Antrosios koronaviruso (COVID-19) bangos pikas praėjo,
tačiau karantino ribojimus švelninti reikia labai palengva, sako prezidento Gi-
tano Nausėdos vyriausiasis patarėjas ekonomikos klausimais Simonas Krėpšta.

„Tikrai galima tvirčiau sakyti, kad tas antros bandos pikas yra praėjęs, si-
tuacija gerėjanti, bet jei mes žiūrėtume, kiek žmonių serga šiuo metu, ta situacija
nėra tokia, kokia buvo rugsėjo ar rugpjūčio mėnesį, (...) reikia labai atidžiai ver-
tinti apribojimų švelninimą, tą daryti labai palengva, nes tikrai nesinori maty-
ti blogėjančios situacijos, o tokių pavyzdžių matėme ne vieną”, – sakė S. Krėpšta.

Praėjusiomis paromis šalyje buvo nustatoma vidutiniškai apie 1 200 nau-
jų COVID-19 atvejų.

Iš viso Lietuvoje nuo pandemijos pradžios COVID-19 susirgo 168 tūkst. 708
žmonės. Skelbtais duomenimis, nuo koronaviruso šalyje mirė 2 494 žmonės.

Krizių valdymo sistemai reikia skubių pokyčių
Vilnius (Prezidentūros inf.) – Prezidentas Gitanas Nausėda vadovavo Vals-

tybės gynimo tarybos (VGT) posėdžiui, kuriame buvo svarstomi naujos Valsty-
bės ginkluotos gynybos koncepcijos rengimo ir krašto apsaugos sistemos plėtros
klausimai bei aptartas efektyvesnio krizių ir ekstremalių situcijų valdymo poreikis.

„Pastaraisiais metais įsitikinome, kad Lietuvoje veikianti krizių ir ekst-
remalių situacijų valdymo sistema neatitinka iššūkių, su kuriais susiduriame
šiandien ar galime susidurti ateityje. Astravo atominės elektrinės, koronaviruso,
aplinkosaugos krizių keliamų grėsmių akivaizdoje turime didinti valstybės at-
sparumą ir užtikrinti nuolatinę parengtį”, – sakė Prezidentas.

VGT nariai pripažino, kad dabartinė krizių ir ekstremalių situacijų valdymo
sistema turi silpnųjų vietų, tokių kaip lyderystės ir koordinavimo trūkumas,
neefektyvus dviejų valdymo lygmenų – savivaldos ir valstybės ekstremalių si-
tuacijų – atskyrimas, sprendimų privalomumo stoka, silpna sąveika tarp
skirtingų institucijų.

VGT nariai yra Prezidentas Gitanas Nausėda, Ministrė Pirmininkė Ingrida
Šimonytė, Seimo Pirmininkė Viktorija Čmilytė-Nielsen, krašto apsaugos mi-
nistras Arvydas Anušauskas ir Lietuvos kariuomenės vadas gen. ltn. Valdemaras
Rupšys. 

Svarstys, kas būtų nepageidaujami Lietuvoje
Vilnius (BNS) – Seimo Kultūros bei Nacionalinio saugumo ir gynybos ko-

mitetai rengs bendrą posėdį aptarti kriterijams, kurie galėtų lemti, jog užsie-
nio kultūros veikėjai negalėtų rodyti savo programų Lietuvoje.

„Esmė ta – kad neturime bėgti paskui įvykius, o turime turėti aiškią sis-
temą, kaip vertiname (...), valstybės garbės kodeksą, kad atlikėjai, žeminantys
mūsų sąjungininkus, legitimuojantys neteisėtas aneksijas ir imperialistines am-
bicijas, bent jau mokėtų kažkokią kainą – negalėtų koncertuoti Lietuvoje”, – sakė
Seimo Nacionalinio saugumo ir gynybos komiteto (NSGK) pirmininkas kon-
servatorius Laurynas Kasčiūnas.

Pirmiausia bus aiškinamasi, kodėl Kultūros taryba subsidijas už neįvy-
kusius ar perkeltus kultūros renginius skyrė Rusijos atlikėjų Filipo Kirkoro-
vo ir Michailo Šufutinskio koncertus planavusioms bendrovėms. Jos atitinkamai
gavo beveik 13,7 tūkst. ir beveik 17 tūkst. eurų.

Šie atlikėjai viešai remia Kremliaus režimą ir yra koncertavę Rusijos anek-
suotame Kryme.

NSGK pirmininkas pasveikino užsienio reikalų ministro Gabrieliaus
Landsbergio siūlymą Rusijos ir Bulgarijos pilietį F. Kirkorovą įtraukti į už-
sieniečių, kuriems draudžiama atvykti į Lietuvą, nacionalinį sąrašą.

Anot užsienio reikalų ministro, šis žinomas atlikėjas savo daugkartiniais
apsilankymais neteisėtai aneksuotame Krymo pusiasalyje „sąmoningai neigė
Ukrainos teritorinį integralumą ir suverenitetą bei tokiu būdu netiesiogiai pa-
teisino agresyvius Rusijos Federacijos veiksmus”.

Gali formuotis vakcinos juodoji rinka 
Vilnius (BNS) – Specialiųjų tyrimų

tarnyba (STT) teigia sulaukianti vis dau-
giau duomenų, kad yra rizika, jog gali for-
muotis vakcinos nuo COVID-19 juodoji
rinka.

STT direktoriaus Žydrūno Bartkaus
teigimu, šiuo metu nėra duomenų, kad toks
procesas vyktų Lietuvoje, tačiau rizika
dėl to kyla. Pasak Ž. Bartkaus, juodosios
rinkos užuomazgų yra kitose valstybėse.

Ž. Bartkus tvirtino, kad šalies mastu
nefiksuota masinio skiepijimo tvarkos ne-
silaikymo. 

„Nustatėme keletą atvejų, kur svei-
katos priežiūros įstaigose dirbančių žmo-
nių giminaičiai buvo paskiepyti – tėtis ar
mama”, – sakė Ž. Bartkus.

Jo duomenimis, šis reiškinys nebuvo
masinis ir sakė, kad konkrečius vakcina-
vimo eilės pažeidimus STT dar tiria.

Lietuvoje skiepijama gamintojų „BioNTech” ir „Pfizer” bei „Moderna” vak-
cinomis. 

Ž.�Bartkui�žinomi�faktai,�kai�vakcína�be
eilės� buvo� paskiepyti� giminaičiai� ir
draugai.� 15�min�nuotr.

Mįslė: nedidelis, bet niekur netelpa

Daugiau�nei�700�kultūros�ir�meno�atstovų�gruodžio�pradžioje�kreipėsi�į�Sei-
mą,�reikalaujant,�kad�Petras�Gražulis�nebūtų�įtrauktas�į�Kultūros�komitetą,
tačiau�jokio�atsako�nesulaukta.�

„P. Gražulis netinkamas būti Kultūros komiteto nariu dėl kompeten-
cijos, išprusimo, išsilavinimo, asmeninės kultūros stokos ir įvaiz-
džio, kurį daugelį metų kuria viešojoje erdvėje”, – teigiama tekste.

Kultūros atstovų kreipimosi į Seimą tekste kūrėjai teigia: „Labiausiai
skaudina nekompetentingų ir kultūros žmonių prieštaringai vertinamų as-
menų įtraukimas į kultūros politikos formavimą.”

Tekste išsakoma tokia
pozicija: „Prieštaraujame
prieš Seimo nario Petro Gra-
žulio įtraukimą į LR Seimo
Kultūros komiteto narių gre-
tas. Jo veikla, pasisakymai,
vieši konfliktai su policijos
pareigūnais, nepagarba pri-
gimtiniam kiekvieno as-
mens orumui ir saviraiškai,
deklaruojamos vertybės ne
tik neturi nieko bendro su
kultūros sąvoka. Bet prie-
šingai – skaldo visuomenę,
didina atskirtį ir užkerta
kelią bet kokiai tolimesnei
kultūros plėtotei.”

„P. Gražulis netinkamas būti Kultūros komiteto nariu dėl kompeten-
cijos, išprusimo, išsilavinimo, asmeninės kultūros stokos ir įvaizdžio, kurį
daugelį metų kuria viešojoje erdvėje.”

„Petro Gražulio skyrimas į LR Seimo Kultūros komiteto narius neati-
tinka kultūros bendruomenės poreikių. Mes, kuriantys žmonės, tikimės at-
sakomosios reakcijos iš valdančių Lietuvą žmonių.”

„Mūsų manymu, Kultūros komitetas nėra ta vieta, kur būtų skiriami as-
menys, kurie nebuvo pageidaujami kituose komitetuose. Priešingai – Kul-
tūros komitete norime matyti idėjų, pasiūlymų, geranoriškumo kiekvienam
visuomenės nariui, kompetencijos [...] Mes reikalaujame, kad Petras Gražulis
nebūtų įtrauktas į Lietuvos Respublikos Seimo Kultūros komiteto narių su-
dėtį. Kultūra yra ne tik žmogaus veikimas. Kultūra yra veikimas visų žmo-
nių labui. Tikimės, kad LR Seimas tam pritars”, – teigiama dokumente.

P. Gražulis: man stinga kompetencijos?
Pats P. Gražulis sako, kad dažnai jo nuomonė susikerta su Kultūros ko-

miteto pirmininko Vytauto Juozapaičio nuomone.
„Konservatoriai nenori, kad aš Lietuvoje būčiau iš viso, ypač Juozapaitis.

Jis nuo pat pradžių buvo nepatenkintas, nes nepataikauju”, – tvirtino P. Gra-
žulis.

P. Gražulis teigė norėjęs dalyvauti Žmogaus teisių komitete, kuris, jo
teigimu, atitinka jo kompetencijas, – 1989 m. jis prisijungė prie Žmogaus tei-
sių gynimo Helsinkio komiteto. „Dabar tame komitete gali būti tik homo-
seksualai arba prijaučiantys jiems”, – komentavo P. Gražulis.

Kultūros komitete jis teigė besijaučiantis puikiai. „Kokiu konkrečiu klau-
simu man stinga kompetencijos? Kiekvienas išsakome savo poziciją. Pui-
kiai komitete jaučiuosi, tik problemiškas Juozapaitis, nes jis vienas prakalba
visą posėdį. Jaunas ir gražus, gal dar pasitaisys”, – tvirtino P. Gražulis.

Paklaustas apie vertybių nesutapimą, P. Gražulis teigė: „Žinau, meni-
ninkų dauguma homoseksualai arba prijaučiantys jiems.”

V. Juozapaitis: nėra pagrindo išmesti
Kiekvienas Seimo narys turi būti kurio nors komiteto narys ir dalyvauti

to komiteto veikloje. Dėl priklausymo vienam ar kitam komitetui sprendžia
tik frakcija, kuriai Seimo narys priklauso. Komitetas neturi teisės spręsti
dėl Seimo nario priklausymo konkrečiam komitetui.

Kultūros komitetui pirmininkaujantis V. Juozapaitis primena, kad pir-
mame Kultūros komiteto posėdyje P. Gražulis viešai sakė, kad yra čia per
prievartą, kad jis tremtinys. Planavo išeiti, tačiau po kultūros atstovų krei-
pimosi gruodį nusprendė pasilikti.

Anot jo, kultūros atstovų viešas laiškas daugiau grįstas emocijomis: „Jie
pasipiktinę, gal ir pagrįstai pasipiktinę. (…) Kartais peržengia ribas, ele-
mentarios etikos stinga”, – teigia V. Juozapaitis.

Parlamento pirmininkė Viktorija Čmilytė-Nielsen teigia, jog sunkiai įsi-
vaizduotų, kuriame komitete toks politikas, kaip P. Gražulis tiktų dirbti. 

„Pritariu kultūros pasaulio atstovams, kurie sako, kad toks politikas
nedaro garbės nei kultūrai, nei Seimui, nei Lietuvai. Tačiau tai ne pirmas,
ir, deja, turbūt ne paskutinis politikas, kurio veikla ar pareiškimai neda-
ro garbės mūsų šaliai. Tokia yra demokratijos kaina. Mes ją giname teisė-
tais būdais. O rinkėjai sprendžia, kas vertas būti Seime”, – mano V. Čmilytė-
Nielsen. 

Austėja Mikuckytė-Mateikienė, LRT.lt

P.�Gražulio�išpuoliai�nedaro�garbės�nei�kultūrai,�nei
Seimui.������ Youtube�nuotr.



DRAUGAS 92021�SAUSIO�23�D.,�ŠEŠTADIENIS

Parengė�Vitalius�Zaikauskas

J. Biden pasirašė pirmuosius įsakus 
Washingtonas (ELTA) – JAV prezidentas Joe Biden vos pradėjęs eiti savo

pareigas pasirašė pluoštą vykdomųjų įsakų, tarp kurių – sprendimas vėl pri-
sijungti prie Paryžiaus klimato susitarimo ir reikalavimas dėvėti kaukes visuose
federaliniuose pastatuose.

Tarp įsakų taip pat buvo sprendimai išlaikyti Jungtines Valstijas Pasau-
lio sveikatos organizacijoje (PSO), nutraukti draudimą atvykti į JAV gyvento-
jams iš musulmoniškų šalių, stiprinti aplinkos apsaugą ir kovą su COVID-19.

J. Biden taip pat nutraukė sienos tarp JAV ir Meksikos statybą bei sustip-
rino mažumų įvairovę ir lygybę federalinėje JAV valdžioje.

Demokratai užsitikrino JAV Senato kontrolę
Washingtonas (BNS) – Du demokratai iš Georgijos buvo prisaikdinti JAV

Senato nariais, užtikrindami naujojo prezidento Joe Bideno partijai Kongreso
aukštųjų rūmų kontrolę.

Jon Ossoff  ir Raphael Warnock, sausio 5 dieną vykusiame antrajame rin-
kimų į Senatą ture įveikė savo varžovus respublikonus.

Jiems oficialiai tapus senatoriais, Kongreso aukštuosiuose rūmuose abi par-
tijos turi po 50 vietų. Tai reiškia, kad Senatą kontroliuoja demokratai, nes le-
miamas balsas priklauso naujajai viceprezidentei demokratei Kamala Harris.

Po pernai lapkritį vykusių rinkimų daugumą Atstovų Rūmuose išsaugo-
ję ir dabar Senato kontrolę perėmę demokratai savo rankose turi visus politi-
nės valdžios svertus Washingtone.

Tai leis J. Biden prastumti kai kurias prioritetines įstatymų leidybos ini-
ciatyvas dėl klimato kaitos, imigracijos, 1,9 trln. dolerių pagalbos paketo, skir-
to padėti  amerikiečių šeimoms ir verslui, nukentėjusiems nuo koronaviruso
pan demijos.

Demokratams kontroliuojant Senatą, J. Biden bus paprasčiau užsitikrin-
ti jo pasirinktų kandidatų į kabineto narius ir teisėjus paskyrimą. 

Vienas pirmųjų Senato darbų bus D. Trump apkaltos teismas. Respublikonas
jau neužima prezidento posto, tačiau jei bus nuteistas, jam gali būti uždraus-
ta iki gyvenimo pabaigos užimti bet kokias pareigas valstybės tarnyboje.

A. Haines – nacionalinės žvalgybos direktorė
Washingtonas (BNS)

– JAV Senatas patvirtino
prezidento Joe Biden pa-
siūlytą kandidatę Avril
Haines į nacionalinės žval-
gybos direktoriaus postą,
ir ji tapo pirmąja patvir-
tinta naujojo valstybės va-
dovo administracijos nare.

Senato demokratai ir
respublikonai stipriai pa-
laikė A. Haines, kuri tapo
pirmąja moterimi, vado-
vausiančia 18 JAV žvalgy-
bos bendruomenės agen-
tūrų.

J. Biden ir Senatas
siekia greitai patvirtinti
pagrindinius jo vyriausy-
bės narius, o artimiausio-
mis dienomis laukiama
balsavimų dėl gynybos,
valstybės ir iždo sekreto-
rių.

51-erių A. Haines yra
žvalgybos bendruomenės
veteranė, buvusi Centrinės žvalgybos valdybos vadovo pavaduotoja ir buvusi
Barack Obama administracijos patarėjo nacionalinio saugumo klausimais pa-
vaduotoja.

Senato Žvalgybos komiteto pirmininkas Mark Warner išreiškė tvirtą pa-
ramą A. Haines.

A. Merkel nori su JAV kalbėtis apie „Nord Stream 2”
Berlynas (ELTA) – Vokietijos kanclerė Angela Merkel nori su naująją JAV

vyriausybe kalbėtis apie ginčytiną dujotiekį „Nord Stream 2”. „Tačiau turėsi-
me kalbėti ir apie tai, kokie ekonominiai santykiai dujų srityje su Rusija yra
priimtini ir kokie ne”, – sakė ji.

A. Merkel atkreipė dėmesį į tai, kad JAV turi prekybinių santykių su Ru-
sija naftos srityje. „Reiškia, mes turime kalbėti apie viską”, – pabrėžė ji. Esą rei-
kia kalbėt ir apie tai, ar su Rusija nenorima vykdyti jokios prekybos dujų sri-
tyje, arba kokia priklausomybė yra toleruotina. Kanclerė pabrėžė, kad jos prin-
cipinė pozicija dėl „Nord Stream 2” „dar nepasikeitė tiek (...), kad sakyčiau, kad
projekto nereikia”.

A. Merkel dar kartą sukritikavo „Nord Stream 2” projektui paskelbtas sank-
cijas. JAV kaltina Vokietiją, kad ši beveik baigtu dujotiekiu tarp Rusijos ir Vo-
kietijos nori įstumti Europą į pernelyg didelę priklausomybę nuo rusiškų dujų. 

Dujotiekio šalininkai savo ruoštu kaltina JAV, kad jos nori pardavinėti Eu-
ropai tik savo suskystintas dujas.

PASAULIS

Tokių rūmų, kaip V. Putino, pasaulis nėra matęs 
Rusijos�opozicionierius�Aleksejus�Navalnas,�kurį�pasveikusį�po�apnuodijimo
ir�vos�tik�grįžusį�į�Rusiją�sausio�18�d.�30-iai�parų�areštavo�pareigūnai,�paskelbė
naują�šokiruojantį�tyrimą�apie�prabangius�rūmus�prie�Juodosios�jūros.�

Kaip teigia A. Navalnas,
ši valda, kurios dydis
kaip 39 Monako kuni-

gaikštystės, priklauso Rusi-
jos prezidentui Vladimirui Pu-
tinui ir yra finansuojama jo
aplinkos žmonių. 

„Tai labiausiai saugoma
teritorija Rusijoje, faktiškai
valstybė valstybėje ir di-
džiausia V. Putino paslaptis.
Šią paslaptį saugo šimtai, net-
gi tūkstančiai žmonių – nuo
nežinomų apsaugininkų, so-
dininkų ir statybininkų iki
turtingiausių ir žinomiausių
Rusijos žmonių”, – teigiama
skandalingame tyrime. 

Pati rūmų statyba pava-
dinta „didžiausiu kyšiu isto-
rijoje”: objektas kainavo apie
maždaug 1 mlrd. 100 mln. eurų. 

Pasak A. Navalno, pa-
skelbti šią informaciją jis svarstė dar būdamas Berlyno klinikoje, kurioje
atsidūrė po apnuodijimo Rusijoje radioaktyvia medžiaga. Tačiau nu-
sprendė, kad žinia pasirodys tik tada, kai opozicionierius pasveiks ir sugrįš
į Rusiją. 

„Mes nenorime, jog pagrindinis šio tyrimo herojus galvotų, kad mes jo
bijome ir kad aš pasakosiu apie jo baisiausią paslaptį būdamas užsienyje”,
– paaiškino A. Navalnas. 

Tyrimo centre – šalia Gelendžiko kurorto Rusijos pietuose, Juodosios
jūros pakrantėje esantys rūmai, kurių plotas siekia 17,6 tūkst. kv metrų. A.
Navalnas tai vadina „didžiausiu privačiu gyvenamuoju namu Rusijoje”. 

Teigiama, kad visiems čia besilankantiems griežtai draudžiama turė-
ti net paprasčiausius fotografuoti galinčius mobiliuosius, o visi atvykstantys
patikrinami keliuose kontrolės punktuose. 

Neskaitant rūmų, uždaroje teritorijoje yra dengti ledo rūmai, cerkvė,
erdvi oranžerija, 80 m ilgio tiltas ir amfiteatras. Kadangi rūmai yra ant sta-
taus kranto, buvo iškastas specialus tunelis, kurio gale yra degustacinis kam-
barys su vaizdu į Juodąją jūrą: čia galima pasimėgauti gėrimais prieš ar po
maudynių. 

Visas kompleksas apima 68 hektarus, bet dar 7 tūkst. hektarų aplinkui
yra Federalinės saugumo tarnybos (FSB) žinioje ir visa ši teritorija yra už-
dara. 

Pasak A. Navalno, FSB netgi neleidžia žvejoti šalia kyšulio, ant kurio
stovi rūmai, o virš teritorijos draudžiami skrydžiai. 

Tyrime pateikiamas rūmų planas. Iš jo matyti, kad ten yra kelios suo-
miškos ir turkiškos pirtys, baseinas, kirpykla ir vandens diskoteka, taip pat
– žiemos sodas ir muzikos svetainė. 

A. Navalnas paskelbė nuotraukas iš rūmų vidaus, kurias, anot jo, pa-
darė ten remontą atlikę darbininkai. 

Tarp baldų išsiskiria sofa, kuri kataloguose vertinama apie 22 tūkst. eurų
ir dvigubai brangesnis stalas. Taip pat fotografijose matoma biblioteka bal-
tomis sienomis ir paauksuotomis dekoracijomis, patalpa su scena ir ryškiai
raudona uždanga. Taip pat yra kaljano rūkymo kambarys be langų, bet su
maža scena, kurios centre – striptizo klubuose įprastas strypas. 

Rūmuose yra kazino, šokių, žaidimų salės. Vien miegamojo dydis – 260
kv. metrų. 

Šalia dvaro yra keli vynuogių ūkiai, statoma vyno gamykla, kaip tei-
giama, priklausanti įmonei, kurios savininkas – V. Putino bendramokslis.
Gamyklos statybai kasmet negailima apie 33,5 mln. eurų: dalis šių pinigų
skiriama ir įsigyti prabangiems rūmų baldams. 

Greta dvaro yra austrių auginimo ūkis. A. Navalno tyrimo duomeni-
mis, įmonė austrėmis neužsiima – tai yra tik pretekstas neleisti pašaliniams
vandeniu patekti arčiau uždraustos teritorijos. 

Pasak A. Navalno, rūmų statybos finansavimo schema labai paini. Ob-
jekto savininkai daug kartų keitėsi, sandoriai vyko per ofšorines įmones.
Statybos darbai irgi buvo oficialiai išskaidyti per kelis rangovus. 

Prabilta ir apie trečiąją V. Putino dukrą: panašumas stulbina, jos mo-
tina – milijonierė. 

Dabar pagrindinė rūmų valdytoja yra firma „Akcept”, priklausanti V.
Putino antros eilės pusbroliui Michailui Šelomovui. Visas V. Putinui pri-
skiriamo dvaro išlaidas, pasak A. Navalno, dengia seni Rusijos prezidento
bendražygiai multimilijonieriai – „Transneft” vadovas Nikolajus Tokare-
vas, „Rosneft” galva Igoris Sečinas, oligarchai Jurijus Kovalčiukas ir Ge-
nadijus Timčenka.

lrytas.lt

JAV�nacionalinei�žvalgybai�vadovaus�A.�Haines.�
NPR.org�nuotr.

Aukso nebūna per daug

Stulbinantis�tyrimas�lengvai�randamas�„Youtube”,
įvedus�paieškoje�„Putin�palace”,�per�dvi�dienas
buvo�peržiūrėtas�44�milijonus�kartų.�

„Youtube”� nuotr.
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JUOZAS GAILA

Tęsinys. Pradžia sausio 9 d. laidoje

Pamačiau, ko nenorėjau matyti

Kartais mus aplankydavo tėvo brolis Jonas. Jis
buvo policininkas, tik nežinau kokioje nuova-
doje dirbo. Aplankydavo mus ir Marijampolė-

je, atvažiuodamas dviračiu. Su jo dvira čiu ir pra-
mokau važinėti, pirmiausia į pakalnę, stovėdamas
ant vieno pedalo, o paskui jau perkišęs koją po dvi-
račio rėmu ir perkrypęs myniau peda lus. Atva-
žiuodamas pas mus į Virbalį atveždavo ir pogrindžio
antinacinių laikraščių: „Į Laisvę”, „Kun taplį”, „Lie-
tuvos Judą”. Nusi neš da vau aš tuos laikraščius ir į
Kybartų gimnaziją padalinimui. Tik vėliau pradėjau
galvoti, kaip jis ar mano tėvai nebijojo, kad kas nors
gali paskųsti. Iš jo sužinojome, kad jų se suo Matil-
da Gailevičiūtė-Salenekienė iš Šiaulių geto išnešė dė-
žėje vaistais užmigdytą 9 mėnesių žydaitę ir slepia
savo namuose. Prieš porą metų, mums gyvenant Ma-
rijampolėje, Sa lenekai atvežė iš Kauno krikštyti sa -
vo sūnų. Salenekas buvo kairiųjų pažiūrų ir atėjus
rusams gavo aukštą vietą, tai bijojo, kad krikštijant
Kau ne kas nors gali sužinoti. Kiek pa menu, tik ke-
letas žmonių dalyvavo krikštynose, bet atsimenu, kad
Sale nekai iš Kauno atsivežė įvairių saldumynų,
kurių Marijampolės krau tu vėse nebuvo. Kai visi iš-
važiavo į bažnyčią, palikę mane vieną bute prie tų
saldumynų, aš persivalgiau jų ir susirgau. 

Nors Virbalio sodyba buvo prie plento, ant ku-
rio buvo elektros ir te legrafo laidai, bet seneliai Gai-
levičiai elektros nebuvo įsivedę. Po sunkių dienos
darbų anksti eidavo gulti, tai pakakdavo ir žibalinės
lempos virtuvėje bei liktarnos einant naktį į tvartą.
Vokiečių kareiviai rečiau ateidavo su žibalu, tai mano
tėvai nutarė pagaliau įsivesti elektrą. Įsivesti buvo
galima, bet sunku buvo gauti vielų. Čia vėl padėjo
Marijampolėje motinos nupirkta angliška medžiaga,
už kurią mainais tėvai gavo elektros laidų. Elektra
buvo įvesta, bet neturėjome lemputės. Kai tėvai iš-
ėjo į Virbalį ieškoti lempučių, man parūpo patikrinti,
ar srovė tikrai įvesta. Pri sitraukiau taburetę, užšo-
kau ant jos ir įkišau didįjį pirštą į lemputės liz dą.
Įkišti įkišau, bet ištraukti negaliu, o krato, kaip iš
pasiutimo. Laimė, kad per kratymą ir rėkimą nu-
slydau nuo taburetės. Tėvai grįžo su lempute, bet nie-
ko nesakiau, kas buvo nutikę. Su elektra pasikeitė
mūsų gyvenimas. Nebereikėjo kasdien va lyti žiba-
linės lempos stiklo, saugantis, kad neišprūstų iš ran-
kų ir ne sudužtų, nes jau nebebuvo jų pirkti. Aš ga-
lėjau iki vidunakčio skaityti, motina verpdavo,
megzdavo piršti nes, kojines, megztinius. Tuo laiku
ūkininkams vokiečiai leido pasiimti darbams rusų
belaisvių, nežinau kodėl, bet mano tėvai neėmė. Ta-
čiau kaimynai Alkevičiai parsivežė vieną iš belais-
vių stovyklos. Jie rusiškai nemokėjo, tai mano mo-
tina vertėjaudavo. Belaisvio vardas buvo Volodia, ir

jis veik visus vakarus praleisdavo pas mus. Jis su
mano motina dainuodavo rusiškas dainas, bet grįž-
tančių rusų labiau bijojo nei mes. 

Netoliese nuo mūsų sodybos te kėjo sraunus upe-
lis, kurį kirto plento tiltas. Ir plentas, ir tiltas buvo
nuolat gerinami, nes tuo plentu vyko vokie čių ka-
riuomenės tiekimas į rytus. Til to taisymo darbams
kasdien sunk vežimiu atveždavo lenkų belaisvių iš
Alvito. Atveždavo lietuvis vairuotojas be sargybinių
ir darbui vadovavo taip pat lietuvis. Dažnai ir aš už-
bėgdavau pažiūrėti, kaip dirbama, ir susipažinau su
jais. Lenkus domino, kad aš šiek tiek graibiausi len-
kiškai, ir kai sužinojo, kad mano motina moka len-
kiškai, tapau jų Juzek. Kar tą grįžtant iš laukų su mo-
tina sustojome ant tilto, supažindinau ją su len kais.
O kaip nudžiugo jie. Iš jų sužinojome, kad dvare prie
Alvito, atskirai nuo lenkų belaisvių, yra ir rusų be-
laisvių stovykla, saugoma vokie čių, ir sąlygos ten pa-
sibaisėtinos. Rusai ten laikomi pusbadžiai, po ke-
liolika jų kasdien miršta ir dvaro lau kuose užkasa-
mi. Lenkai bijo, kad ir jų gali laukti toks likimas.

Kai gyvenome cukraus fabrike, dažnai nuobo-
džiaudavau, nes nebuvo vaikų, su kuriais būčiau žai-
dęs. Knygos tapo mano draugai ir daviau valią savo
vaizduotei. Neapleidau kny gų ir Virbaly. Veik kas
antrą dieną bėgdavau į Virbalio biblioteką ir karvę
beganydamas ryte rydavau knygas, o elektrai vir-
tuvėj atsiradus skaitydavau iki vidurnakčio. Man iš-
rodė, kad motina vis daugiau laiko praleisdavo kaž-
ką siūdama ir vis daugiau darbų užkraudama man.
Jau nebeužteko, kad išgindavau ir pargindavau
avis, kad ganydavau karvę, lesindavau vištas, antis,
ieškodavau padėtų kiaušinių, mušdavau sviestą, pri-
žiūrėdavau žydaitę Lorą, bet versdavo ir eiti ravėti
daržą, kaupti kopūstų, ruošti ėdalą ir nešti viedrais
kiaulėms. Vieną vakarą parginant mūsų avys su kai-
mynų Alkevičių avimis įsprūdo į jų kiemą. Senutė
Alkevičienė, padėdama man atskirti avis, užklausė,
ar mamai gandras atneš broliuką ar sesutę? Truko
minutėlė, kol susigaudžiau, ko ji klausianti. Pama-
čiusi mano sumišimą senutė paprašė, kad nesaky-
čiau ma mai, ko ji klausė. Sunku man buvo patikė-
ti, kad mūsų namuose atsiras kitas vaikas. Man tai
buvo nei bro liukas ar sesutė, bet kitas vaikas, taip
kaip Lora. Raminau save mintyse, vildamasis, kad
tai netiesa ir to ne bus. Parginęs avis mačiau moti-
ną besikrapštančią prie tvarto, įsmukau į trobą ir
pradėjau skubiai ieškoti jos siuvinių. Pamačiau, ko
nenorėjau matyti. Tai buvo vaikiški rūbeliai, ir tik-
rai ne Lorai skirti.

Kai tėvas atvažiuodavo iš ano ūkio savaitei ar il-
giau, aš jausdavausi kaip šuo, paleistas nuo gran-
dinės. Iš lėkdavau ne muštynėms, bet visokiems
žaidimams. Virbaly draugų ne trūko, nes daugumo-
je jie buvo ne ūkininkų, bet miestiečių dykinėjantys
vaikai. Spardydavome futbolą, žaisdavome vagą,
peiliuku, o kai pa sirodydavo mergaitės, žaisdavom
su jom kvadratą. Labai gerai gaudydavau sviedinį,
retai mane išmušdavo, tai mergaitės visada norėdavo

žaisti mano pusė-
je, kuri dažniau laimėdavo. Bu-
vau greitas ir pusėtinai vikrus futbole, bet
sviedinį turėjo tik vyresnieji, o mes mažiukai spar-
dydavome iš skudurų susuktą ir tik retai tikrą. Vir-
balis futbolo komandos neturėjo, bet buvo krepšinio
aikš telė ir žaidėjų netrūko. Virba liniai, žaisdami prieš
atvykusius iš K. Nau miesčio, dažniausiai pralai-
mėdavo, bet mes atsirevanšuodavome šaukdami:
„Zanavyko skrybėlė – šimtą metų utėlė” ir dar pa-
lydėdami akmenimis.

Onutė mane užbūrė

Netoli mūsų buvo kita sodyba, bet tik troba, ma-
žas tvartas ir ne didelis daržas. Ten gyvenantys
nebuvo ūkininkai ir seneliai Gailevičiai su jais

nesibičiuliavo. Tos šeimos trys dukros ateidavo žais-
ti kvadratą, kavones apleistoje Šeflerių sodyboje. Vie-
na iš jų buvo metais už mane  jaunesnė, kita – porą
metų vyresnė, o trečioji – keliais metais vyresnė. Į jas
ne tik aš, bet ir kiti žiūrėjome ne kaip į mergaites, bet
kaip į tokias pat būtybes, kaip ir mes. Statydavome
„padnožkes” (pakišti koją bėgančiam), voliojomės pie-
voje, stumdėmės, karstėmės ant medžių, net ant te-
lefonstulpių, lakstėme po Šeflerių rū mų kambarius,
dilgindavome vieni kitiems blauzdas. Kartais iš Vir-
balio ateidavo ir daugiau mergaičių, jų draugių. Ir
taip vieną kartą pasirodė nauja tų seserų draugė Onu-
tė. Neži nau, kas su manim pasidarė, kad aš negalė-
jau nuo jos atitraukti akių. Prisiminiau, kai gyvenau
Marijam po lėje ir kaimynai turėjo dukrelę vardu Gė-
lytę. Baisiai man nepatikdavo, kad jos motina er-
zindavo mane, vadindama savo žentu. Ir pykdavau,
ir gėdydavausi. Net kai Gėlytės motina užsimanė mus
nufotografuoti, spyriausi, ir mano motina privertė
stovėti su Gėlyte. Stovėjau, bet nuotraukoje esu
veik nusisukęs nuo jos. Vėliau pradžios mokykloje
įsimylėjau mokytojos dukrą Liudą, o Vir balyje – ben-
draklasę Ritą. Apie mano meiles nei jos, nei niekas
kitas nežinojo, o aš paskęsdavau savo svajonėse su jo-
mis. O dabar ši šešiolikmetė mane – trylikmetį tie-
siog užbūrė. Jos juokas man skambėdavo net atsi-
gulus, liūdėdavau matydamas ją savo mintyse blogos
nuotaikos, nuliūsdavau, kai ji nepasirodydavo.

Vieną dieną lietuviai policinin kai paskleidė ži-
nią, kad rytoj vokiečiai atvyks surašinėti  aplinkinių
ūkių gyvulius, paukščius, turimus grūdus. Suraši-
nėjimą vykdydavo buvę repatriantai kartu su mūsų
policininkais ir valdininkais. Repatriantai vilkėjo ru-
das uniformas su raudonu raiščiu ir svastika (vadi-
namu „hakenroicu”) ant rankovės. Nekentėme jų, o
jie mū sų. Paplito posakis: „Viens raudonas kaip šė-
tonas, kitas rudas it šuva”. Pa gal tuos surašinėjimus
ūkinin kams buvo nustatomos duoklės. Iš anksto
saviškių įspėti, stengėmės viską slėpti. Motina jau
antrą dieną sirguliavo, nesikėlė iš lovos, tai aš su tėvu
nešiau vištas į apleistus Šeflerių namus. Uždarėme
jas viename kambary, pasilikę tik porą vištų su gai-

MANO KELIAS – 4
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džiu. Bėdų turėjome su kiaulėmis, bandydami nu-
ginti jas į sukiužusį Šeflerių tvar tą, palikę tik vieną
savo tvarte. Labai anksti rytą turėjau kelti ir ginti vi-
sas avis į tolimą miškelį. Tėvas įdavė gabalą dešros
ir porą riekių duonos visai dienai, motina nesikėlė
iš lovos.

Gerai sutemus parsiginiau avis namo, troboj
mane pasitiko kaimynė Alkevičienė ir kita nepa-
žįstama mo teris žodžiais: „Turi broliuką, Juo zuk”.
Žinojau, kad greit motina gim dys, bet stengiausi ne-
galvoti apie tai, lyg tai atitolinsiu. Mano tėvas buvo
šeimoje vyriausias, tai jis turėjo būti prie gimdymų
ir šeimos didėjimo pripratęs, bet jis net nebandė apie
tai man ką nors sakyti, o aš neklausiau. Motina buvo
plepi, ji dažnai pasakodavo apie savo jaunystę ir savo
alkoholiką tėvą – mano senelį. Man įstrigo vienas pa-
sakojimas, kaip pas juos ateidavo kaimynas ir ger-
davo su tėvu. Kartą kaimynas užsipuolė jos tėvą, kad
tėvas jį išvadino šuniu. O jos tėvas atsakęs: „Saba-
ka tu sabaka (rusiškai – šuo tu šuo), kada aš tave šu-
niu išvadinau”. Tačiau motina nie ko nepasakodavo
apie mano tėvą, kaip susipažino, kaip draugavo, o da-
 bar ji net per visą nėštumą neminėjo man, kad tu-
rėsiu broliuką ar sesutę. Dabar man atrodė, kad vi-
sas mano gyvenimas pasikeis. Iš tikro tai jis pasikeitė
mums atsikėlus į Virbalį. Juk daug metų kaip ir ne-
turėjau tėvo, tik gyvenant cukraus fabrike Mari-
jampolėje jį kasdien matydavau, skaitydavau jo at-
sineštas iš biblio tekos knygas, paaiškindavo jis, ko
juose nesuprasdavau, eidavome kar tu pasivaikš-
čioti, fabrike jis aiškindavo apie filtrus, pompas, elekt-
rinius motorus, centrifugas. Atsikėlus į Vir balį, į ūkį,
jis tik kas antrą savaitę pasirodydavo, jokių pasi-
vaikščiojimų kartu nebūdavo. Sekmadieniais po
darbų jis ištrūkdavo ir susimesdavo kur nors su jau-
nystės draugais kortuoti, grįždavo vėlokai, o pir-
madieniais – vėl prie darbų. Abu mano tėvai nieko
negalėjo man padėti moksle, aš jiems ir jų laiškus gi-
minėms rašydavau jiems diktuojant. Tačiau nie kada
nejaučiau pavydo savo klasio kams, turintiems raš-
tingus ar pasiturinčius tėvus, bet pradėjau pasi gesti
buvusio motinos rūpesčio ma nim, nes dabar šalia žy-
daitės Loros atsirado ir broliukas. Visa savaitė ta po
tartum koks skausmingas sapnas, kai pabundi ir dar
kelias sekundes esi jo kankinamas. Bet čia nebuvo
sapnas. Gimęs broliukas buvo nesvei kas. Atvykęs gy-
dytojas mažai ką galėjo padėti. Tėvai tuoj pat vežė jį
krikštyti Jonuku ir po kelių dienų kankinimosi jis
mirė. Motinos nėštumas, broliuko gimimas, jo liga,
laidotuvės man buvo tartum baisus sapnas, ir aš ne-
sąmoningai stengiausi užmiršti, tartum to viso ne-
būtų buvę. Motina, tiek metų buvusi šeimos stip rybė,
nenustojo verkti. Vakarais pra dėjusi megzti, mesdavo
mezginį. Gir dėdavau ją kūkčiojant miegamajame. 

Kaimynai Alkevičiai gavo žinią grąžinti rusą be-
laisvį Volodią, šis atėjęs pas mus atsisveikinti apsi-
pylė ašaromis. Nebeatveždavo ir lenkų belaisvių til-
to taisymui. Jau buvo aiš ku, kad vokiečiai pralaimi
karą Ru sijoje ir traukiasi. Pasklido žinios apie gen.
Plechavičiaus vietinės rinktinės steigimąsi, ir gir-
dėjau net vyresniųjų klasių mokinius, norin čius ten
įstoti. Pradėjau svajoti ir aš, ir kaip norėjau būti ke-
liais metais vyresnis. Kartą po kvadrato žaidimo pra-
dėjome skirstytis, ir aš nuėjau su kaimynų seserimis
ir su Onute. At sisėdome Šeflerių sode ant suolelio,
ir mergaitės pradėjo kalbėti apie ple chavičiukus. Kal-
bėjo jos apie buvusius šokius su jais, o vyriausioji
pradėjo pasakoti, kaip kažkoks jau uniformuotas
Andrius skundėsi veik verkdamas,  kad už kelių die-
nų išvykstąs ir galįs žūti ir nėra mylėjęsis... Jos pra-
dėjo tyliai tarp savęs kalbėti, kad aš negirdėčiau. Su-
pykau ir ėjau šalin. Pasivijo mane Onutė, griebė už
rankos ir sustabdė. Žiūrėdama man į akis tarė:
„Pavyduoli tu“. Apsikabino mane, ir pajutau jos lū-
pas ant savųjų. Buvau įpratęs būti bučiuojamas ir
motinos seserų, ir kaimynių Kaune, ir net jaunų mo-
kytojų Kuršėnuose, bet čia buvo viskas kitaip. Ji te-
belaikė apsikabinusi mane ir į ausį kuž dėjo: „Praverk
gi lūpas bučiuoda masis”. Paleido mane ir nubėgo pas
mergaites. Tebejutau jos lūpas, jos plau kus, jos ran-
kas, apvijusias mano kaklą, bet tuo pačiu ir gėdą, kad
ma ne mokė, ir pyktį, kad dar nesu užaugęs, ir pavydą,
kad ji jau yra bučiavusis su kitais.

Mus pasiekdavo vis blogesnės žinios

Virbalyje prie pastato, kur buvo įsikūrę vokiečių
rudžiai, plevėsavo nacių vėliava su svastika. Vie-
ną die ną virbaliečiai vietoje nacių vėliavos pa-

matė kaip skudurą plevėsuojan čius rudžio marški-
nius. Sužinojome, kad vokiečių kareiviai nuplėšė na-

cių vėliavą, apkūlė ir išvaikė rudžius iš to pastato.
Taip pasitaikė, kad pas mus užsuko vokiečių karei-
vis. Suži nojome, kad daug kur vokiečių ka reiviai su-
kilo prieš nacius, kad vokiečiai pasitrauks iš Pran-
cūzijos, kad bus taika su anglais ir rusų veržimasis
į Vokietiją bus sustabdytas. Ir tiesiog atrodė išsipil-
dė mano motinos kalbos, kad anglai neleis tiems azi-
jatams veržtis į Vokietiją ir stabdys raudonuosius.
Ir taip kelias dienas stebėjome didelį vokiečių kariuo -
menės judėjimą plentu ir į vieną, ir į kitą pusę. Bet
neilgai trukus vėl pasirodė rudžiai, vėl iškilo nacių
vėliava. Iš pogrindžio spaudos sužinojome apie ne-
pavykusį atentatą prieš Hitlerį. 

Aš tebesitampiau su avimis, su karve, tebeieš-
kojau vištų kiaušinių, tebešėriau kiaules. Vieną
karštą die ną nuėjau perkelti mūsų juodmargės. Vos
spėjau ištraukti geležinį grandi nės kuolą, kai karvė
iškėlė uodegą ir pradėjo zylioti. Griebiau už mėš-
luotos grandinės, ši, traukiama karvės, slydo pro
mano pirštus, ir mėšlai ap taškė mano veidą, akis.
Smailas grandinės kuolas slysdamas prakirto man
koją virš kelio. Karvė lakstė po mūsų ir po svetimus
javų laukus, kol nustojus zylioti, ją pasigavau. Žino -
jau, kad nuo motinos gausiu barti, kad per anksti par-
sivedžiau namo, bet giniau į namus. Parginęs gir-
džiau ją ir pats lovy prie šulnio prausiausi, kai nuo
plento per mūsų kiemą ėjo dvi kaimynų seserys. Pa-
 mačiusios mano kraujuojančią koją prašė eiti pas jas

– uždės jodo. Mo tinos nesimatė, tai aš su jomis ir nu-
ėjau, nors niekada jų namuose nebuvau buvęs. Nu-
džiugau ten pamatęs Onutę ir sužinojęs, kad jų tėvai
kažkur išvykę ir grįš tik kitą dieną. Mergaitės nu plo-
vė mano kojas, aptvarstė prakirs tą. Vyriausioji se-
suo virė zacirką. Valgėme, juokavome. Jų namuose
ne buvo elektros, bet tuo laiku temo labai vėlai, o su-
temus jos prašė, kad likčiau nakvoti. Nedvejodamas
suti kau, net džiaugiausi. Skurdi buvo jų troba, aplūžę
lovelės, kurias jos stumdė sujungdamos. Sugulėme
nenusirengę ir aš atsidūriau tarp dviejų jaunesnių
seserų, o taip norėjau būti šalia Onutės. Rytą pabu-
dau vyriausiai seseriai bebarškinant puodus prie pe-
čiaus, kitos tebemiegojo. Atsikėlęs išėjau lauk ir ei-
damas į išeinamą būdelę išgirdau: „Eikš na mo”. Už
vartų stovėjo motina. Sekiau motiną jai netariant nei
žodžio, ir tik įžengus trobon ji pastebėjo mano su-
bintuotą koją. Pasakiau, kas įvyko su juodmarge. Mo-
tina perrišo koją sakydama, kad ji išves karvę ganyti
ir kad likčiau namuose. Nei vieno žodžio iš motinos
negirdėjau apie mano nakvojimą pas svetimus, nie-
ko negirdėjau ir iš tėvo, grįžusio iš Ky beikių, tad ir
nesužinojau, ar motina jam apie tai papasakojo. Ta-
čiau, kai ėjau į Virbalio biblioteką pasikeisti knygų,
sustabdė mane žaidimų draugai, ir mano pasibai-
sėjimui jie jau žinojo, kad miegojau su mergaitėmis.
Man buvo baisu pagalvoti, kas bus, kai prasidėjus
mokslo metams sužinos visa mokykla. Tuo laiku ne-
žinojau, kad tos mokyklos nebelankysiu.

Kas dieną mus pasiekdavo vis blogesnės žinios.
Vokiečiai aiškiai traukėsi ir rusai artėjo. Plentas
buvo užkištas karinėm mašinom, pasirodė ir tankai,
nudažyti smėlio spalvom, greičiausiai gen. Romelio
armijos likučiai buvo perkeliami į Rytų frontą.
Naktimis vis dažniau apie at skrendančius rusų lėk-
tuvus mus įspė davo sirenų staugimas, kad ge sintu-
mėm šviesas, bet jie mus ap lenk davo skrisdami į
Rytprūsius. Kartais lėktuvai „pakabindavo lem-

pas”, kurios nušviesdavo visą ap lin kę, bet Virbalio
nebombarduodavo. Dabar tie skrydžiai tapo tokie daž-
ni, kad sirenos nebekaukdavo. Pradėjo rusų lėktuvai
ir dienomis atskristi, bet buvo vis nuvaikomi vokiečių
naikintuvų. Kalnelio papėdėje, ant kurio stovėjo
kryžius, tėvas nutarė kasti bunkerį. Kasėme, vilko-
me ąžuolines lentas iš pašiūrės, kurių daug senelis
Gailevičius buvo sukaupęs, ir pasistatėme bunkerį,
kuriame visi galėjome miegoti. Šalia bunkerio ka sė-
me ir kitą duobę, ruošdamiesi už kasti ten visus
drabužius ir kitus daiktus, kad neprarastume visko
už sidegus šiaudiniu stogu trobai. Tėvas nustojo va-
žinėti į Kybeikius ir nebedirbo laukuose, bet mažino
gyvulių, skerdė kiaules. Skubiai rūkėme kum pius,
kimšome, rūkėme dešras. Mūsų nekenčiami vokiečiai
rudžiai jau siuntė savo šeimas į Vokietiją, nors iš jų
girdėjome apie naujus ginklus. Apie tuos „Neue
waffen” girdėdavo me ir iš pas mus užeinančių vo-
kiečių kareivių, nors jau rečiau jie pasirodydavo su
prekėmis.

Vieną pavakarę pamačiau Onutę, išeinančią iš
kaimynų sodybos. Šau kė ji mane, o man tik to ir rei-
kėjo. Apstulbau išgirdęs jos žodžius, kad ji išvyksta
iš Virbalio ir daugiau nesu sitiksime. Apsikabinome.
Ieškojau jos lūpų ir įsisiurbiau į jas. Po minu tėlės
lengvai atstūmė mane tardama: „Kai užaugsi, prisi-
mink mane”. Nu bėgo ji, o man sukosi galva, ėjau į sa -
vo kiemą lyg medinėm kojom. Pri bėgo prie manęs

Lora, kad žaisčiau su ja, bet pastūmiau ją šalin nuo
savęs. Ši pradėjo verkti ir kad pasa kys motinai. Nu-
ėjau į pašiūrę, kur vienoje vietoje, tarp lentų, buvau
paslėpęs kelias rusiškas rankines granatas. Paėmiau
vieną ir išėjau link netoli nuo mūsų tekančio upelio.
Mane sekė šuniukas Miksė. Atrodė, kad viską, viską
praradau. Kodėl turėjau taip vėlai gimti ir negalėjau
būti plechavičiuku, mylėtis su Onute? Prie upelio pa-
baidžiau varlinėjantį gandrą, spaudžiau pirštais
granatą, prisiminęs vieną rusišką filmą, kurioje
raudonarmietis, apsuptas baltagvardiečių, susi-
sprogdina kartu su jais. Niekas nebuvo manęs ap-
supęs, tik Miksė maišėsi po kojomis. Užėjo toks no-
ras sprogdinti granatą, kad negalėjau susivaldyti,
taip, kaip žiemą per šalčius užsinorėdavau liežuviu
prisiliesti prie lauko durų klemkos (rankenos). Ži-
nojau, kad liežuvis prilips ir skaudės, bet vis tiek pri-
siliesdavau. Taip pat kišdamas pirštą į elektros lem-
putės lizdą žinojau, kad elektra kratys ir gal net nu-
trenks, bet kišau. Dabar griebiau šuniuką už kaklo
dirželio, ištraukiau granatos žiedą ir kita ranka
sviedžiau ją į upelį, griūdamas griovelin su šuniuku.
Sprogo, bet su mažiau triukšmo, nei bijojau, ir tik
Miksę išgąsdinau. Upelyje plūduriavo kelios už-
muštos mažos žuvelės, o ant kranto – kelios negyvos
varlės. Atsiguliau ant pievos, iškilo Onutės veidas ir
jos žodžiai: „Kai užaugsi, prisimink mane”. Miksė lai-
žė mano veidą, tarsi norėdamas pašalinti, kas buvo
likę iš Onutės prisilietimo, ir nuplauti mano ašaras.
Verkiau ir negalėjau susivaldyti. Niekada nebuvau
verksnys, nors kartais nuduodavau verkiantį. Ne-
verkdavau, kai būdavau vaikų apkultas, neverkiau
kai motinos buvau valandai paklup dytas už kaimy-
nų lango ragatke iš daužymą, bet dabar garsiai ver-
kiau. Mano verksmus staiga nutildė lėktuvų kauki-
mas. Ore vėl kovėsi vokiečių „Messerschmittai” su
rusų „Yakais”. 

Bus daugiau

Senoji�Kybartų�gimnazija
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AuSŲ, NoSieS, GerKLĖS LiGoS 

PETRAS V. KISIELIUS, mD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�

GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA
Center�for�Health

1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126
Tel. 331-221-9004

CHirurGAi

AKiŲ LiGoS

ARAS ŽLIOBA, mD
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

GEDAS�M.�GRINIS,�MD
Inkstų,pūslės ir prostatos gydymas bei chirurgija

MercyHealth Hospital and 
Medical Center - Walworth

N2950 State Road 67  Lake Geneva, WI 53147
262-245-0535

LInAS SIDRYS, mD
AKIŲ�LIGOS–CHIRURGIJA–AKINIAI

2701�W�69�th�St.,�Chicago,�IL
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DR. ELIGIJUS LELIS
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Joliet,�IL�60435
Tel. 815-723-1854
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JOnAS V. PRUnSKIS, mD
TERRI DALLAS-PRUnSKIS, mD

ir partneriai Illinois Pain Institute
Nugaros,�sprando,�galvos,�sąnarių,�

sužeidimų�darbovietėje�bei�kitų�vietų
skausmo�diagnozės�ir�gydymo�specialistai.

Elmhurst: 630-748-3300
Elgin: 847-289-8822

mcHenry: 815-363-9595
Barrington: 847-852-2000
Libertyville: 847-984-2500 
www.illinoispain.com

DANTŲ GyDyToJAi

DR. JOVITA KERELIS
DANTŲ�GYDYTOJA

9525�S.�79�th�Ave.,�Hickory�Hills,�IL

Tel. 708-598-8101

DR. LInA POŠKUS
Dantų�gydytoja

11739�Southwest�Hwy,�
Palos�Hts,�IL�60463

9201�Broadway�Ave.,�Brookfield
Tel. 708-387-2020

DR. RAmUnĖ mACIJAUSKAS
Dantų�gydytoja

9356�S.�Roberts�Road
Hickory�Hills,�IL

Tel. 708-598-2131
Valandos�susitarus

DR. DALIA JODWALIS
Dantų�gydytoja

15543�W.�127th�St.
Suite�101,�Lemont,�IL
Tel. 630-243-1010

Valandos�susitarus

DR. DAIVA BIDVA
Dantų�gydytoja

950�York�rd.�#110
Hinsdale,�IL�60521

Tel. 708-485-2828

DR. SImOnA ŽILIŪTĖ
Dantų�gydytoja

perėmė dr. Petreikytės kabinetą. 
Laukiami ir seni, ir nauji pacientai.

9055�S.�Roberts�Road,�
Hickory�Hills,�IL

Tel. 708-598-4055
Valandos�susitarus

DR. GAILĖ V. ČERnIAUSKAS
DANTŲ�GYDYTOJA

Amerikos�,,TOP�DENTIST”�2009�M.
318�W.�Touhy�Avenue�
Park�Ridge,�IL�60068
Tel. 847-692-2303

www.parkridgesmiles.com

PILnA DAnTŲ PRIEŽIŪRA:
• implantai
•�tiltai,�karūnos,�protezai
•�vaikų�dantų�gydymas
•�šaknies�kanalų�valymas
•�chirurgija
•�parodontozės�specialistas�kabinete
•�kosmetinės�procedūros�—�,,veneers”,�
balinimas�•�TMJ/TMD�gydymas

Darius Bliznikas MD SC
Ear, Nose and Throat • Allergy

708-586-2212
www.palosent.com

7110 West 127th st. Ste 210
Palos Heights IL 60463

,,DRAUGO”
prenumeratoriai�

gali�skaityti
,,Draugą”�internete�be

jokio�papildomo�mokesčio.
Pageidaujantys�turėtų

parašyti�apie�tai
administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�,,log�in”�bei

slaptažodį.�

www.draugas.org

Reikalinga moteris
prižiūrėti senesnio amžiaus
vyrą. Darbas su nakvyne. 

Tel. 773-582-978

2212 West Cermak Road, Chicago, IL 60608
773-847-7747 * www.mutualfederalbank.com

Patarnaujam Čikagos ir apylinkių lietuviams daugiau kaip 100 metų.

Namams�paskolos,�apdraustos�sąskaitos

Perkate ar parduodate namą?
Nekilnojamo�turto
žinovė��siūlo�savo
paslaugas
pietvakarinėje
Michigano dalyje –
Harbor Country: Union
Pier, New Buffalo,
Sawyer, Harbert,
Bridgman, Three Oaks ir kt.  
Aptarnauja ir Čikagos apylinkes.

Danutė (Donna)
Navickas

PERKA

REAL ESTATE

BRAnGIAI PERKU 
GINTARO�DIRBINIUS

IR�GINTARO�GRYNUOLIUS.
tel. 708-603-5494

PARDAVIMAS�IR�TAISYMAS
MIGLINAS TV

GE/RCA�ATSTOVYBĖ
2346�W.�69th Street
Tel. 773-776-1486

PASLAUGOS

Chicago and 
surrounding areas
Bus: 773-767-2400
Cell:�312-805-4851
Fax:�773-767-9886
E-mail:�ausra.padalino@gmail.com

Aušra Kriščiūnaitė Padalino
Sponsoring�Broker/savininkė

Kalbame�lietuviškai,�ispaniškai,�angliškai

Patirtis – daugiau nei
35-eri metai

C21 Affiliated – Illinois & Michigan

Tel.  630-917-0062

KEPYKLA IR DELIKATESAI
6216�W.�Archer�Ave.,�Chicago,�IL�60638

Tel. 773-581-8500
•�Lietuviška�duona�ir�raguoliai
•�Vestuviniai�ir�įvairūs�tortai
•�Siunčiame�mūsų�produktus�UPS
•�Atidaryta�7�dienas�per�savaitę
•�Aplankykite�mūsų�svetainę�– www.racinebakery.com
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BENDRAUKIME!
www.facebook.com/draugolaikrastis

Geriausia  dovana – DRAUGAS
Tai pažinčių ir susitikimų vieta

Padovanokite lietuvišką pasaulį!
www.draugas.org

www.facebook.com/draugolaikrastis

SUBSCRIBE
Receive 
BOTH!

ONE YEAR 
DRAUGAS NEWS

12 ISSUES

LITHUANIAN 
HERITAGE 

6 ISSUES 

$45 mailed
$30 internet

only

DRAUGAS NEWS
LITHUANIAN WORLD WIDE NEWS IN ENGLISH

LITHUANIAN
HERITAGE 

MAGAZINE IN ENGLISH 
A supplement mailed separately

www.draugas.org/news

My Paper – My Friend 
My link to LITHUANIA! 

Sudoku nr. 162
Į tuščius langelius surašykite skaičius nuo 1 iki 9 taip, kad vie   no di skai čiai

ne sikartotų nei eilutėse, nei stulpeliuose, nei 3X3 kvadratuose. 

Su do ku atsakymas – trijų skaitmenų pažy mė tuose lan geliuose suma.

Kęstutis Stančiauskas

Atkelta iš 7 psl.

Tuomet galėjai pa skambinti į radijo
stotį New Yorke ar Bostone ir pasakyti:
„Esu vietinis, gal pagrotumėte mano kū-
rinį?” Ir jie tavo kūrinį pagrodavo. O da-
bar ne pa teksi niekur, nes viską užval-
dė dideli pinigai. Bet Lietuvoje vis dar
galima susisiekti su radijo stotimi ir pa-
klausti: „Gal Jums įdomu?” Kadaise,
būdamas jaunas pradedantis muzi kan-
 tas, galėjai pusiau normaliai gy venti iš
muzikos Los Angeles, New Yorke ar San
Francisce. Tačiau dabar dauguma jau-
nų žmonių nebegali sau leisti būti kū-
rėjais. Liūdna pripažinti, bet Amerika
virsta iliuzijų šalimi, kurioje muzikinės
sėkmės gali tikėtis tik labai mažas pro-
centas.

Nors Lietuvos muzikantams sun-
 kiau išsiveržti į aukštumas, bet jie bent
jau gali sau leisti gyventi iš mu zikos. 

Minėjote, kad turėjote svajonę pagy-
venti Lietuvoje. Ir štai ją realizavote. Ar buvo
lengva pritapti? 

Vis dar bandau suprasti, kas kaip
vyksta. Žinoma, kai esi pripratęs prie
Amerikos patogumų, Lietuvoje tenka
derintis prie kitokio gyvenimo būdo.
Tiems, kuriems svarbu nusipirkti au-
tomobilį per 15 minučių ar patinka leis-
ti laiką perpildytose parduotuvė se, čia
gyventi būtų sunkiau. Bet aš nesu ko-
mercijos vergas, man patinka, kad ga-
liu Lietuvoje dažnai pasivaikščioti prie
ežero, kad čia yra normali pragyveni-
mo kaina. Neseniai lan kiausi San
Francisce ir Los An geles ir nustebau
pamatęs, kiek daug žmonių gyvena
parkuose, po tiltais. Amerika yra tur-
tingiausia pasaulio šalis, bet nežmo-
niškos nekilnojamojo turto kainos, ne-
sibaigiantys mokesčiai verčia daugybę
žmonių gyventi beviltiškomis sąlygo-
mis. Atrodo, kad mes, amerikiečiai, ta-

pome labai pasy vūs ir nustojome kovoti
dėl savo ge rovės. 

Ką Lietuvoje veikia Jūsų žmo na Gailė
Asačiovaitė, gerbėjams pa žįstama sceniniu
Aldegundos vardu? Kaip sekasi vaikams?

Aldegundai puikiai sekasi Lietu vo-
je! Ji šiais metais dalyvavo Euro vi zijos
dainų konkurso atran koje, šiuo metu
filmuojasi Lietuvos televizijos laidoje.

Mano vyresnysis sūnus Ramū nas
apsigynė daktaro laipsnį ir gyve ni mą
kuria Los Angeles. Jie su žmo na Jes-
sica augina 14 mėnesių dukrytę, o da-
bar laukiasi dvynių! Esu be galo lai-
mingas, kad Ramūnas neap leidžia savo
lietuviškų šaknų. Jiedu su Jessica
šoko 2018 metų Dainų šventėje!

Mano jaunesnieji vaikai Arija,
Ąžuolas ir Akmėja dar maži (12, 11 ir 7
metų), gal dėl to gana greitai adaptavosi
Lietuvoje. Jie čia turi daug veik los –
lanko muzikos, dailės, gimnastikos,
šokių, aikido ir karate būrelius. Jų lie-
tuvių kalba tampa geresnė nei mano.
Be gimtosios anglų, jie dar mokosi vo-
kiečių kalbos. Man džiugu stebėti, kaip
platėja jų pasaulėžiūra. Neseniai For-
bes tinklalapyje perskaičiau, kad viso
pasaulio valdiškų mokyklų reitinguo-
se Lietuva užima 23 vietą. Tuo tarpu
Amerikos valdiš kos mokyklos – tik
17-tą. Mes pripra tome galvoti, kad JAV
pirmauja visur pasaulyje, bet taip ne-
bėra. Aš manau, kad yra tikra Ameri-
kos tragedija, jog geras išsilavinimas,
kultūrinis auklėjimas tapo prieina-
mas tik elitui. 

Tad tas menkas nepatogumas dėl
mažesnio prekių ir paslaugų pasirin ki-
mo yra menkniekis, palyginti su ga li-
mybėmis, kurias čia turi šeima ir aš,
kaip kūrėjas. 

Man čia yra geriau. 

Kalbėjosi Renata Gaidienė

Šeimos�trio:�Aldegunda,�Ąžuolas�ir�K.�Stančiauskas.�������������������G.�Zujaus�video�stop�kadras
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„Draugo”�skaitytojai�jau�buvo�su�pažindinti�su�lei-
dyklos�„Aukso�žu�vys”�2020�m.�išleista�Jolitos
Bernotie�nės�ir�Ingridos�Jakubavičienės�kny-

ga�„Po�nios�Smetonienės�virtuvė”�(,,Drau�gas”,�2020�m.
lapkričio�24�d.).�Šian�dieną�siūlome�jums�ištrauką�iš�šios
kny�gos,�kurioje�pasakojama�apie�Pir�mosios�Lietuvos
Respublikos�po�kylių�tradiciją�ir�etiketą.�Žiemos�links-
�mybių�maratonas�trukdavo�nuo�Ka�lė�dų�iki�Užgavėnių.
Šventiniai�ren�giniai�turė�jo�ir�kilnų�tikslą�–�surinkti�kuo
daugiau�labdarai�skirtų�pajamų.

Pokylių įvairovė

Pirmųjų valstybės asmenų gyve ni mą sunku įsi-
vaizduoti be pobūvių. Galima pasvarstyti, ar priė-
mimus rei kėtų laikyti pramoga, ar
pareiga. Turbūt priklauso nuo
žmogaus asme nybės ir pomėgių.

Nuo Kalėdų iki Užgavėnių –
tiek truko linksmybių Kaune ma-
ratonas. Tuo metu vykdavo daug
labdaros ren ginių, ilgainiui jie
tapo tradiciniai, kaip neatskiria-
ma žiemos sezono da lis. Nors lab-
dara buvo skatinama ir aukos ren-
kamos ištisus metus, tačiau lab-
daros pokyliai padėdavo vienu
kartu surinkti didžiąją dalį orga-
nizacijų išlaikymui skirtų pajamų.
Jų tiks las – rasti lėšų karo invali-
dams, našlaičiams, neturtingiems
studentams ir socialinės globos
įstaigoms paremti.

XX a. 4 dešimtmetyje balių
imta rengti gerokai daugiau. Pa-
vyzdžiui, Kaune vienu metu kar-
tais vykdavo net keturi penki po-
kyliai. Aukštuo menė rinkdavosi ne
tik į prestižinę Karininkų ramovę,
bet ir į kitas elito skonį atitinkan-
čias vietas, pavyz džiui, restoraną
„Metropolis” ar Kau no rotušę.

Iki tūkstančio svečių su-
traukda vusiuose labdaros poky-
liuose dalyvau davo ir pirmoji ša-
lies pora, Anta nas Smetona su
žmona Sofija. Taip pat čia mėgo
lankytis karininkai, mi nistrai ir
kiti politikai, menininkai ir visa li-
kusi Kauno aukštuomenė. Po kylių
dalyviai ne tik siekdavo surinkti
lėšų, tai buvo puiki erdvė užmegzti
įdomias, naudingas pažintis, iš-
girsti svarbių ar šiaip smalsumą
tenkinan čių faktų.

Dažnai į labdaros balius vyk-
davo ne tik Smetonos, bet ir duk-
tė Marija su vyru Aloyzu Valušiu.
Kai į renginį atvažiuodavo ši kom-
panija, iš visų sa lių subėgdavo
svečiai, susispiesdavo pakraš-
čiuose ir padarydavo laisvą ta ką
Prezidento palydai. Visi susirin ku sieji plodavo.

Prasidėjus šokiams, Antanas Sme tona turėdavo
pašokdinti užsie nio diplomatų žmonas. Linksmybės
trukdavo iki paryčių. Šokiams vado vaudavo specia-
lus žmogus. Dažniau siai šokius pradėdavo nuo suk-
tinio, vėliau skambėdavo fokstrotas, angliš kas valsas,
tango. Neetiška buvo šokti iki prakaito lašų.

Neturintieji klausos ar nemokan tieji šokti šios
pramogos atsisakydavo. Renginiui įsisiūbavus, nuo
tradi ci nių būdavo pereinama prie specialiai tam
vakarui sukurtų originalių šo kių. Balių dalyviai bū-
davo apdovanojami už gražiausią šokį, gražiausią su-
knelę ar kostiumą, kaukę ir pan.

Nedidelė svečių dalis ateidavo su asmeniniais
kvietimais, tačiau kiti, norintys patekti į pobūvį, tu-
rėjo įsigyti nepigius bilietus, vienas kvietimas – 10
litų. Kvietimuose buvo nu rodyti ir reikalavimai dėl
aprangos: „Vyrams – smokingas, frakas arba uni for-
ma. Moterims – baliaus sukne lės arba tautinis kos-
tiumas.”

Elitinei publikai skirti pokyliai turėjo būti aukš-
to meninio lygio, ap galvoti iki menkiausių smulk-
menų. Vakaro programą reikėjo atsakingai sureži-
suoti, parengti teminį interjerą ir dekoracijas. Lab-
daros renginiai bū davo pradedami tų dienų aktuali-

jas apdainuojančių chorų pasirodymu, taip pat ži-
nomų asmenų atliekamais spektakliais.

Publiką, akompanuojant orkest rui, linksmin-
davo geriausi tų laikų dai nininkai: tenoras Kipras
Petraus kas, užsienio reikalų ministro Dovo Zauniaus
trečioji žmona Vincė Jo nuš kaitė-Zaunienė, Adelė Ne-
zabitauskai tė-Galaunienė ir kt. Kartais vienam va-
karui buvo užsakomi net keli or kes trai. Pobūviams
įsibėgėjus, pasi ro dydavo akrobatų, baleto artistų, net
egzotinių šokių šokėjų ar specia liai parengtų kaba-
reto numerių.

Svečiai galėjo ne tik šokti, bet ir improvizuoda-
mi kurti kupletus, eiles apie laikotarpio aktualijas. Be
meni nės programos, itin populiarūs buvo žaidimai,
vakaro karaliaus ir kara lie nės rinkimai, loterijos.

Loterijose buvo galima išlošti vis ko: paveikslų,

Nederėjo šokti neturint klausos ziden tas su žmona, ministrai, taip pat dip lomatinio
korpuso atstovų, žurnalis tų, inteligentijos atstovų ir
kt. Ren ginio tikslas buvo surinkti lėšų Lietu vos
žurnalistų sąjungos veiklai, Spau dos klubo darbui
finansuoti, sta tyti žurnalistų poilsio namams. „Met -
ro polio” restorane buvo keletas salių.

Spaudos balių metu didžiojoje sa lėje grodavo pu-
čiamųjų orkestras. Aukšti svečiai ateidavo ypač pa-
si puo šę: damos skęsdavo savo kailiniuose, vyrai su
juodais katiliukais ir baltais šalikais, kariškiai – su
mundurais, akselbantais (pečiajuostėmis) ir bliz-
gančiais antpečiais.

Apie ponios prezidentienės pasi ro dymą Spaudos
baliuje amžininkas Pulgis Andriušis rašė: „Iš visų
salių atskubėję svečiai susispiečia pasieniais, pa-
darydami platų praėjimą į Tri jų Kunigaikščių kam-
barį, kurio du ris svetingai praveria žavioji ‘elegan-
cijos arbitra’. Aplinkui birte pabyra dar skardesnės
katučių papliūpos. Pa sirodo ponia prezidentienė.

Ji eina per salę, iškilniai nešda ma galvą, šlamė-
dama šilku, užsimetu si ant nuogų
pečių balzganą lyg dū mas šinšilų
peleriną. Ji maloningai šyp sosi,
palenkdama galvą į dešinę ir į kai-
rę. Iš po sunkių vokų akys žiba pa-
sitenkinimu ir pasotintu tuščios
gar bės troškuliu. Jai iš paskos leng-
vais žingsniais seka frakuotas, at-
le tiškos išvaizdos vyras, veriamas
publikos žvilgsnių. Jiems abiems
pridurmu, deramame atstume, –
plūsta ištisa palyda garbingų ponių
ir orių ponų. Visų veiduose nuže-
mintai meilikaujantys šypsniai.
Prasideda pats baliaus siautulys!”

O pirmoji metų naktis Sofijai
tapdavo rimtu iššūkiu, nes Nau-
jųjų me tų sutikimas išsitęsdavo iki
2 val. nak ties, bet kartais ir il-
giau. Gruo džio 31 d. vakare 19.30
val. ji su Pre zidentu pasirodydavo
Valstybės teat re ir kartu su susi-
rinkusia gausia publika tradiciš-
kai žiūrėdavo operą „Traviata”.
Spektakliui pasibaigus žiūrovai
skirstydavosi toliau pramogauti, o
Prezidentas su žmona atvykdavo į
Karininkų ramovę.

1937 metais pastačius naują
erdvią Karininkų ramovę Kaune
daugelis svarbiausių miesto ren-
ginių persikėlė į šias reprezenta-
cines erdves. Čia susirinkdavo su-
tikti ir Naujųjų me tų. 1938 metais
Prezidentas su žmo na pasirinko
Naujuosius metus švęsti ką tik pa-
statytame šeimos dvare Užugiryje,
tad Naujųjų metų šventės organi-
zavimą ir oficialius sveikinimus
pavedė ministrui pirmi ninkui J.
Tūbeliui. O 1939-uosius ir 1940-uo-
sius Naujuosius metus Smeto nai
sutiko Karininkų ramovėje.

Karininkų ramovėje Naujuo-
sius metus sutikdavo aukšti vals-
tybės pa reigūnai, kviestiniai sve-
čiai, karinin kai. Pavyzdžiui, ra-

šoma: „Iškilmin gas Naujų Metų sutikimas kari-
ninkų Ramovėje įvyks šią naktį, dalyvaujant Vals-
tybės Prezidentui ir valstybės atstovams.” Apie
Naujųjų sutiki mą kartais plačias apžvalgas pateik-
davo ir spauda. …Verslininkai ir už sienio kompanijų
atstovai Naujųjų metų sutikimui rinkdavosi „Met-
ropo lį”, kur būdavo ne tik puikios vaišės, bet ir spe-
ciali programa.

Prezidentui Naujųjų metų sutikimo ren giniai tę-
sdavosi ir sausio 1 die ną. Vidurdienį į Prezidentūrą
sugužėdavo Kaune reziduojantis diplomatinis kor-
pusas oficialiai pasveikinti Pre zidento su Naujaisiais
metais. Oficiali pasiuntinių ir Prezidento bei Mi-
nistrų kabineto narių sveikinimo ceremonija vyk-
davo Audiencijų salėje. Ji trukdavo gana trumpai: 12
val. sveikindavo Vyriausybė, 12.15 val. – užsienio vals-
tybių atstovai, 12.45 val. – kariuomenės vadovybė, 13
val. – aukštieji valdininkai ir 13.30 val. – organiza-
cijų ir visuomenės atstovai bei atskiri asmenys.

Oficiozinio leidinio „Lietuva” ir jį pakeitusio
„Lietuvos aido” gruo džio 31 d. numeriuose būdavo
patei kia mas vizitų pas Prezidentą tvarka raštis, o sau-
sio 2 d. publikuota informacija, kas lankėsi pas Res-
publikos Prezidentą.

Parengta pagal Lrt.lt

knygų su autogra fais, laiškų popieriaus, kalendorių,
už rašų knygučių, servetėlių, žaislų, kepuraičių, dia-
demų, šampano ir vy no butelių, druskos, muilo, py-
ragų ir kepinių, puodų ir keptuvių.

Paprastai damos svajodavo apsilankyti trijuose
keturiuose baliuose per sezoną. Sofijai jų tekdavo dau-
giau, nes kai kuriuose jos dalyvavimas buvo priva-
lomas. Patys populia riausi pokyliai buvo Vasario 16-
osios minėjimas ir Spaudos balius.

Vasario 16-osios šventė ne tik Kau ne, bet ir visoje
Lietuvoje prasi dė davo bažnyčiose ir kitų konfesijų
maldos namuose Mišiomis už nepriklausomą Lietu-
vą. Svarbiausia valstybės šventės programa vykda-
vo Kau ne. Nors minėjimų mastas kasmet svy ruodavo,
šventės programa kasmet būdavo panaši, dažnai tik
su minimaliais skirtumais. Vytauto Didžio jo karo mu-
ziejaus sodelyje ant nežino mo kareivio kapo būdavo
padeda ma gėlių, giedama tautiška giesmė. Va kare
Valstybės teatre prasidėdavo koncertas, jo klausy-
davosi ir Prezi dentas su žmona.

Prezidentienė – spaudos baliaus pažiba

Didžiausias renginys Kaune bū davo Spaudos
balius. Į jį „Metropo lio” restorane atvykdavo ir Pre-

Spaudos�balius. Leidyklos�„Aukso�žuvys”�nuotr.
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draugas.org/mirties

11028 S. Southwest Hwy. Palos Hills, Illinois

(708) 974-4410 www.palosgaidasfh.com

„Geriausios laidojimo paslaugos”
suteikė

Žymenį

PETKUS & SOn
FUnERAL DIRECTORS 

SUMMIT,�7300�W.�ARCHER�AVE.�

CICERO, 5940�W.�35�ST.

LEmOnT, 12401�S.�ARCHER�AVE.�(&�DERBY�RD.)�
NATIONWIDE�TOLL�FREE�(nemokamas)�

Tel. 1-800-994-7600
www.petkusfuneralhomes.com

Mūsų ilgamečiam bendradarbiui 

A † A
ŠARŪNUI RIMUI

mirus, nuoširdžiai užjaučiame jo žmoną, mūsų
bendra darbę VIDĄ, svainę ALDONĄ RAUCHIENĘ, pus-
 seserę ALDONĄ RUKUIŽIENĘ bei gimines Ame rikoje
ir Lietuvoje.  

Lietuvių dailės muziejus

Mirus
A † A

ALGIMANTUI ŽEMAITAIČIUI

nuoširdžią užuojautą reiškiame jo broliui GIN-
TAUTUI, Tautos Fondo tarybos nariui, šeimai, gimi-
 nėms ir artimiesiems.

Tautos Fondo taryba ir valdyba

A † A
ŠARŪNO RIMO

nuoširdžią užuojautą reiškiame mūsų brangiai ku -
ratorei VIDAI RIMIENEI, svainei ALDONAI RAU  -
CHIENEI, dukterėčiai LINAI su vyru, gimi nėms ir
artimiesiems. 

Čikagos Lietuvių tautodailės instituto 
valdyba ir nariai

Netekus brangaus vyroSausio�15�die�ną,�50-ąjį�jubiliejų�pasitikusią�Lietu�vos�primabaleriną,�Nacionalinės
kul�tūros�ir�meno�premi�jos�laureatę�Eglę Špokaitępasve�ikino�aukščiausi�Lie�tu�vos
vadovai.�San�Diege,�Califor�ni�joje�gyvenanti�baleto�žvaigždė�gimimo�dieną�suti-
ko�apsupta�savo�moki�nių�jos�įkurtame�San�Diego�baleto�institute.

Pasak Lietuvos Respublikos Pre zidento Gi-
tano Nausėdos, baletas ženklina visą E.
Špokaitės gyvenimą – nuo svajonės šok-

ti, kūrybos aukštu mų didžiosiose Lietuvos ir
pasaulio teatrų scenose iki prasmingo pašau -
kimo mokyti.

Aukščiausiais apdovanojimais įvertintas
Jūsų kūrybinis kelias yra didelė dovana mūsų
šalies menui ir kultūrai – jie nebeįsivaizduo-
jami be Jūsų vardo, simbolizuojančio iš ne-
paprastos žmogaus stiprybės gimstantį šokio
grožį ir lengvumą. Savo talentu, artistiška pri-
gimtimi ir elegancija Jūs ne kartą scenoje su-
kūrėte stebuklą, leidote širdžiai kalbėti ir ju-
desiu pasakėte daug daugiau, nei galima iš-
tarti žodžiais, – rašoma Prezidento sveikini-
me.

Šalies vadovas E. Špokaitei pa lin kėjo gražių ir laimingų metų, drąsių
svajonių apie naujus tikslus ir jų iš sipildymo.

Ministrė Pirmininkė Ingrida Ši monytė taip pat pasveikino žymią ba-
 leto artistę.

Operos ir baleto teatro scenoje Jūs sukūrėte daugybę įsimintinų vaidmenų,
kurie žavėjo ir iki šiol žavi Lietuvos ir kitų šalių žiūrovus. Įgim tu talentu, ar-
tistiškumu, plastiškumu ir nuosekliu darbu šokio meną pakylėjote į neregė-
tas aukštumas. Aukštą meistriškumą esate ne kartą patvirtinusi pergalėmis
prestižinių tarptautinių baleto konkursų sce no se. Smagu, kad savo išmintį
ir patirtį perduodate jaunajai kartai Jūsų įkurtame San Diego baleto insti-
tute. Mie loji Egle, nuoširdžiai sveikinu Jus gra žaus jubiliejaus proga, linkiu
toliau nešti savo šviesą ir visada tikėti galinga meno jėga, – sakoma prem-
jerės sveikinime.   

E. Špokaitės nuopelnai valstybei yra įvertinti Lietuvos didžiojo kuni-
gaikščio Gedimino ordinu, Naciona line kultūros ir meno premija, baleto ar-
tistė yra nesyk pelniusi Auksinį sce nos kryžių ir kitus svarbius apdo vano-
jimus.

VakaruVejai.com

Šalies vadovai pasveikino 
Eglę Špokaitę 

Eglė Špokaitė 



NEW FLAVORS AVAILABLE – TRY THEM ALL!

PLAIN, (NO SALT ADDED), CARAWAY, GARLIC & ONION, 

JALEPENO, CHIVE, DILL, BASIL & HERB

HORSERADISH & SMOKED, FETA

„Saulute” dėkoja�už�aukas,�skirtas�padėti�vargingai�gyvenantiems�vai��kams�ir
studentams�Lietuvoje.�Au�kojo:�tęsiant�konkretaus�vaiko�pa�ra�mą�Rimas�Černius�–
360 dol.,�L�ai�ma�Braune�–�720 dol.,�Ilona�Laucienė�–�360 dol.,�Jūra�Augienė�–�360
dol.,�Auš�ra�Saulienė�–�360 dol.,�Rūta�Ra�kutis�–�360 dol.,�Anonimas�S.�–�1080 dol.;
a.�a.�Adelės�Lietuvnin�kie�nės�at�minimui��–�Gintarė�Thaus�–�50 dol.;���Vy�tas�Norušis
–�50 dol.,�Linas�Sidrys�–�50 dol.,�Aušra�Norušis�–�200 dol.,�Jurgis�Lendraitis�–�100
dol.,�Ro�ger�ir�Marija�Willas�–�2000 dol.,��Remigijus�Gaška�–�1500 dol.,�Oak�Tree�Phi-
�lan�thropic�Foundation�–�1000 dol.,�Pal�mira�Janušonis�–�200 dol.,�Gerald�Tam�kutonis
–�50 dol.,�Gintaras�Vaiš�nys�–�1000 dol.;�a.�a.�Reginos�ir�Algir�do�Ostis�atminimui�Jū-
ratė�ir�Jonas�Variakojai�–�200 dol.,�Daina�ir�Do�natas�Siliūnai�–�50 dol.,�Elsie�Triple
–�100 dol.,�Daina�Anu�žienė�ir�Laima�Žliobienė�–�100 dol. Labai�ačiū!�„Sau  lutė” („Sun-
light Orphan Aid”), 1133 Amber Dr., Lemont, IL 60439, tel. 630-852-3204, el. paš-
tas: sunlightorphanaid@gmail.com, tinklalapis: www.sunlightorphanaid.org
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SKELBIMAMS
Pasiteirauti tel. 773-585-9500
skelbimai@draugas.org

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS
4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629

(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

www.draugofondas.org

CoViD-19: Sausio 22 d., 11 val. 30 min..
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 98,353,630   70,685,355 2,106,818

JAV 25,224,630 15,103,833 420,917  

Lietuvoje 177,846  114,925 2,591

Dalyvaukite diskusijose
Bostone įsikūręs žydų kultūros cent-

ras ,,Vilna Shul” kviečia į virtualius ren-
ginius. Šį šeštadienį, sausio 23 d., 7 val.
v. (EST) vyks renginys, skirtas japonų
diplomatui Chiune Sugihara (https://

vilnashul.org/ events/ event/ persona-

non-grata-january2021)
Pasižiūrėkite filmą ,,Persona Non

Grata” iš anksto ir dalyvaukite diskusi-
 joje su jo kūrėju Cellin Gluck, „Sugiha-
ros fondo – diplomatai už gyvybę” val-
dybos pirmininku Linu Venclausku ir
tarptautinės organizacijos ,,Facing His-
tory & Ourselves” nare Staci Rosenthal.

Trečia-
dienį, sau-
sio 27 d., 7
val. v. (EST) nuotoliniu būdu vyks renginys,
skirtas jaunai žydų poetei iš Lietuvos Matil-
dai Olkinaitei – Finding Matilda (https://vil-

nashul.org/events/eventfinding-matilda).
Bus papasakota mažai žinoma šios

mergaitės ir jos šeimos, gyvenusios šiaurės
Lietuvoje, istorija, parodytas filmas ,,Finding
Matilda: The Anne Frank of Lithuania”.

,,Draugo” inf.


